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«Народная Воля» в Facebook www.facebook.com/nv.online.info, 
в Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo

ОФИЦИАЛЬНО

РЭАКЦЫЯ

СТОП-КАДР

ЧАСТНАЯ ЖИЗНЬ

ЛІСТ З РЭДАКЦЫІ

Спадзяёмся на далейшую дапамогу!
Шаноўныя прыхільнікі «Народнай Волі»!
Вялікі дзякуй за тыя ахвяраванні, якія Вы 

пералічваеце з тым, каб наша і ваша газета не 
знікла з інфармацыйнага поля. 

Будзем шчырымі: толькі дзякуючы Вашай 
дапамозе мы працягваем нашу творчую пра-
цу, набліжаючы тыя перамены, пра якія мараць 
мільёны беларусаў. Таму ў чарговы раз нагадваем: 
падпісацца на PDF-версію газеты можна на сайце 
belpressa.by. Паколькі рэдакцыя ўжо працяглы час не 
мае даходаў ад рэалізацыі выдання праз «Белпошту» 
і «Белсаюздрук», то мы рэальна зацікаўлены ў 
павелічэнні падпісчыкаў на PDF-версію.

Па-ранейшаму звяртаемся да тых, хто дадат-
кова мае магчымасць праявіць адрасную дабра-

чыннасць. Ёсць некалькі спосабаў пералічыць 
грашовыя сродкі (даём рэквізіты ў рускай 
транскрыпцыі) на рэдакцыйны рахунак.

1.Через ЕРИП:
СМИ – Н (просто буква) – «Народная Воля» 

– Добровольные взносы.
2.Через БАНК:
ИЧУП «Народная Воля». 220030 г.Минск, 

ул.Энгельса, 34а
р/с BY08 PJCB 3012 0065 3510 0000 0933,
Код PJCBBY2X, ЦБУ 113 «Приорбанк» ОАО, 

г.Минск
УНП 100961759, ОКПО 37381505

Загадзя выказваем шчырую ўдзячнасць!

Вы – з «Народнай Воляй»,
«Народная Воля» – з Вамі!

Вчера судебные исполнители 
пытались попасть в дом  
Юрия Чижа в Логожеске

Специально для этого была 
вызвана даже машина МЧС – 
сотрудники МЧС должны были 
вскрыть замок на воротах, чтобы 
можно было попасть на террито-
рию. Появление большой пожарной 
машины внесло небольшое оживле-
ние в жизнь тихого коттеджного 
поселка закрытого типа Логожеск. 
Судебные исполнители уже не раз 
наведывались в имение Юрия Чижа 
и его семьи, но вот с таким раз-
махом и сопровождающим «орке-
стром» – впервые.

О том, почему судебные испол-
нители пытались взломать ворота, 
которые ведут на территорию неболь-
шого имения семейства Юрия Чижа, 
«Народной Воле» рассказал адвокат 
Михаил Макаров.

«Вступило в законную силу реше-
ние суда Центрального района города 
Минска о принудительном вскрытии 
дома Чижа в Логожеске, – объясняет 
адвокат. – Все это происходит в рам-
ках взыскания долга, который при-
читается Николаю Владимировичу 
Чукисову. Сумма долга – около 300 
тысяч белорусских рублей – это по 
исполнительному производству 2019 
года, но все длится по сей день».

По словам адвоката, имущество 
Юрия Чижа было описано и аресто-
вано, в том числе и автомобили. В 
доме есть картины известных худож-
ников, антикварные вещи… Но до 
принудительного исполнения дело 
дошло только сейчас. Вчера как раз 
была попытка взыскать имущество в 
доход долга.

Адвокаты Юрия Чижа пытались 
обжаловать решение суда, но не 
вышло: решение вступило в закон-
ную силу. 

«Теперь должно произойти прину-
дительное вскрытие в присутствии 
судебного исполнителя», – говорит 
адвокат.

(Не)дружеские разборки
Судебные исполнители в сопрово-

ждении милицейской машины при-
ехали в Логожеск примерно около 11 
часов утра. Как и полагается, для нача-
ла позвонили в звонок – в надежде, что, 
например, им откроет дверь Светлана 
Борисовна, супруга Юрия Чижа. 
Однако на звонок никто не отозвался. 
Чуть позже к дому Юрия Чижа подъ-
ехал бывший коллега, один из бывших 
топ-менеджеров «Трайпла» Николай 
Чукисов – именно ему Юрий Чиж 
оказался должен довольно приличную 
сумму денег. В свое время Чукисов и 
Чиж вместе не только работали на раз-
витие «Трайпла», но и ходили в баню, 
можно сказать, приятельствовали – их 
когда-то свел Владимир Япринцев. 

Однако сейчас отношения Чижа и 
Чукисова не назовешь дружескими 
– им уже не раз пришлось выяснять 
отношения в суде.

«Чиж должен мне 140 тысяч дол-
ларов», – говорил Николай Чукисов в 
одном из своих интервью. И пояснял: 
речь о проигранном Юрием Чижом 
суде с Владимиром Япринцевым 
о неосновательном обогащении. 
Япринцев тогда уступил Чукисову 
право требования отсуженных денег.

Кто будет стрелять в собаку?
Николай Чукисов, подъехав к 

дому Чижа, отправился показывать 
судебному исполнителю ворота, 
через которые, по его мнению, можно 
попытаться попасть на территорию 
дома. Однако за забором громко гав-
кала собака – у Чижа алабай вну-
шительных размеров. Собачий лай 
напугал не только судебного испол-
нителя Центрального района Минска. 
А вдруг, когда откроются ворота, 
набросится и покусает непрошен-
ных гостей? Через некоторое время 
на территорию коттеджного посел-
ка въехала пожарная машина – по 
задумке, сотрудники МЧС должны 
были открыть замок на воротах. 
Когда они с каким-то инструментом 
направились к воротам дома, судеб-
ный исполнитель, видимо, попросила 
их сработать аккуратно, чтобы ниче-
го не сломать, и чтобы потом ворота 
можно было закрыть. 

«У нас есть бензорез, есть гидрав-
лика, но мы вам не домушники, чтобы 
открыть, а потом еще и закрыть, 
– отреагировали на просьбу парни 
из МЧС. – Да и не откроем мы так, 
чтобы ничего не повредить». 

А стрелять в пса, который пред-
положительно мог бы накинуться на 
людей, они категорически отказались.

«Меня не учили стрелять собак», 
– твердо заявил один из прибывших 
сотрудников МЧС и отправился зво-
нить кому-то из своего начальства – о 
нештатной ситуации, вероятно, необ-
ходимо было доложить.

После небольшой словесной пере-
палки с сотрудниками МЧС судеб-
ная исполнительница вместе со взы-

скателем долга Николаем Чукисовым 
принялись искать службы по отлову 
животных в Логойском районе, кото-
рые могли бы удержать собаку и отве-
сти ее в вольер.

Председатель товарищества пытал-
ся держать ситуацию под контролем 
и попросил судебного пристава и 
сотрудников МЧС ничего не вскры-
вать – мол, минут через десять сюда 
приедет адвокат Юрия Чижа.

Некоторые решили, что, возмож-
но, он привезет ключи от дома – тогда 
и принудительно вскрывать ничего 
не придется. 

Эдуард Якубовский приехал на 
сверкающем черном «Мерседесе» без 

ключей, но с папкой 
каких-то документов. 
Адвокат Юрия Чижа 
вообще не комментирует 
всё то, что в последнее 
время происходит с его 
некогда влиятельным 
клиентом, поэтому про-
сить его о каких-либо 
комментариях для прес-
сы было бесполезно. 

Эдуард Якубовский 
пытался убедить судеб-
ного исполнителя, что 
решение суда то ли 
приостановлено, то ли 
еще обжалуется, приво-

дил какие-то другие доводы. Однако 
судебный пристав была непреклон-
на. На нее не действовали ни аргу-
менты, ни уверенная улыбка адвоката 
Якубовского.

В конце концов, нашли какую-
то организацию по отлову живот-
ных, они уже были готовы выслать 
в Логожеск свою бригаду. Однако в 
последний момент все сорвалось – в 
том числе, видимо, и благодаря уси-
лиям адвоката Юрия Чижа. МЧС и 
милиция убыли по месту своей дис-
локации.

По словам адвоката, судебный 
исполнитель намерена довести свое 
дело до конца и сейчас ищет другие 
законные способы, чтобы обеспе-
чить явку кинологический службы 
и все же исполнить решение суда.

Наблюдая за всей этой суетой 
около имения Юрия Чижа неволь-
но подумалось: если бы дело каса-
лось какого-то деятеля оппозиции, 
то уже давно бы выломали дверь, 
приструнили собаку и обратили в 
доход все, что нужно и не нуж-
но. Потому что в нашей стране в 
последнее время, как говорит один 
известный белорусский высокопо-
ставленный чиновник, «иногда не до 
законов». Но здесь вопрос касается 
Юрия Чижа. Вокруг дела которого 
в последнее время слишком много 
густого тумана. Чиж уже однажды 
сидел в СИЗО. Потом вышел. До 
суда не дошло. Может, и в этот раз 
обойдется – кто его знает, как все 
повернется. А тут частная собствен-
ность, мало ли что! Поэтому пока 
в отношении Чижа пытаются дей-
ствовать в строгом соответствии с 
законом. По крайней мере, в этом 
конкретном случае.

Вчера же суд вынес решение 
о признании «Трайпла» Юрия 
Чижа экономически несостоя-
тельным и введении в отноше-
нии компании санации сроком 
по 30 июня 2022 года.

Марина КОКТЫШ.
Фото автора.

ТЕМ ВРЕМЕНЕМ

МИД Беларуси о диалоге с США

Пекін адрэагаваў на пагрозы 
Лукашэнкі абмежаваць транзит 

тавараў у Кітай

З выхадам  
на волю, Андрэй!

Вось так сустрэла Наталля Дынько  
свайго мужа Андрэя, як толькі яго выпусцілі  

на волю пасля 13 сутак знаходжання за кратамі 
на Акрэсціна.

Трымайцеся, шаноўныя!

Ягор 
Марціновіч  

і Андрэй 
Скурко 

застаюцца  
за кратамі

Пазаўчора ў 19 гадзін стала вядо-
ма, што Следчы камітэт абраў меру 
ўтрымання ў выглядзе варты для 
галоўнага рэдактара “Нашай Нівы” 
Ягора Марціновіча і кіраўніка адзе-
ла рэкламы і маркетынгу Андрэя 
Скурко. Яны знаходзяцца на 
Акрэсціна ў невыносных умовах. 
З 8 ліпеня не мелі зменнага адзен-
ня і бялізны, мінімальных сродкаў 
гігіены, ім не выдавалі матрасы і 
пасцельныя прыналежнасці. У 
Скурко – дыябет, адвакат кажа, што 
за апошнія дні ён моцна схуднеў. Як 
стала вядома, да Марціновіча пры 
затрыманні прымянялася сіла, у СК 
яму выклікалі хуткую дапамогу.

Перадачы ад сваякоў прынялі, 
але вязням не аддалі (па звестках на 
21 ліпеня). Кіраўніцтву Міністэрства 
ўнутраных спраў пра гэта вядома, 
сваякі звярнуліся на прамую лінію 
яшчэ 17 ліпеня.

ТЫМ ЧАСАМ…

«С Посольством США в Беларуси, с 
Государственным департаментом США офи-
циальные представители Республики Беларусь 
находятся в постоянном контакте. Ведется диалог 
по вопросам, представляющим взаимный инте-
рес и взаимную обеспокоенность.

Да, не всегда наши подходы совпадают. Да, зача-
стую этот диалог носит предельно прямой и откро-
венный характер. Но у нас нет закрытых тем.

Мы готовы к продолжению этого диалога, 
в том числе и для поиска выхода из той ситу-
ации в двусторонних отношениях, в которой 
мы сейчас находимся. Мы знаем, что в руко-
водстве США есть люди, которые не утратили 
связь с реальностью и руководствуются здра-
вым смыслом».

(Ответ пресс-секретаря МИД Беларуси 
А.Глаза на вопрос РИА «Новости».)

Пекін лічыць, што Мінск і Брусель могуць 
вырашыць рознагалоссі без пагроз ужывання 
санкцый.

Пра гэта заявіў у сераду амбасадар КНР у Маскве 
Чжан Ханьхуэй, каментуючы пагрозу Аляксандра 
Лукашэнкі абмежаваць транзіт тавараў праз 
тэрыторыю краіны ў адказ на санкцыі ЕС.

Паводле яго, Кітай звярнуў увагу як на 
заяву Лукашэнкі, так і на нядаўняе пашырэнне 
эканамічных санкцый ЕС. «Мы кажам, што няма 
дыму без агню. Кітай паслядоўна выступае супраць 
неабгрунтаванага прымянення аднабаковых санк-
цый у міжнародных адносінах, а таксама супраць 
выкарыстання санкцый для ўзаемных пагрозаў. 
Кітай выступае супраць умяшання замежных сіл ва 
ўнутраную палітыку Беларусі», – падкрэсліў ён.

Амбасадар дадаў: «Кітай спадзяецца, што 
зацікаўленыя бакі змогуць вырашыць існуючыя 
рознагалоссі належным чынам».

Як падкрэсліў Чжан Ханьхуэй, Пекін спадзяец-
ца, што бакі не будуць падрываць стабільнасць у 
рэгіёне.

Кітайскі мегапраект «Адзін пояс, адзін шлях», 
сутнасць якога – у транспартным калідоры паміж 
Кітаем і Еўропай, прадугледжвае транзітны шлях 
для тавараў, у тым ліку і праз Беларусь. Падчас 
візіту ў Беларусь у маі 2015 году старшыня КНР 
Сі Цзіньпін казаў, што Беларусь мае ўнікальныя 
перавагі для развіцця Эканамічнага пояса Шляху, 
бо размешчаная адначасова ў цэнтры Еўропы і 
на Шаўковым шляху. Тады ён выказаў над-
зею, што кітайска-беларускі індустрыяльны парк 
«Вялікі камень» у Беларусі можа стаць пярлінай 
Эканамічнага пояса Шаўковага шляху.

6 ліпеня Аляксандр Лукашэнка падчас нарады 
агучыў пагрозу ў адказ на санкцыі Захаду супраць 
афіцыйнага Мінску абмежаваць транзіт праз тэры-
торыю краіны тавараў з Нямеччыны ў Расію і Кітай.
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З ПЕР Ы  В СНА

ДИСК ССИЯ

Ч ЛІ

ЦИТАТА НЕДЕЛИ

рый У В :

«З’язджаць пакуль  
не планую»

Народная Воля  паразмаўляла са старшын й руху а ва оду  не толькі  
пра ягоны нядаўні развод з жонкай, але і пра ператрус, які зладзілі сілавікі  

па месцы прапіскі, а таксама пра маг ымы дыялог з укашэнкам і эміграцыю. 

лександр  
УК НК :

 Но, в конце концов, есл  в ге 
кто то, мерзавец какой то, 
пр коснулся к елорусскому лагу  
на ал его там рвать, сн мать, ну так 
посол должен выйт   пу л но с угрозой, может, для 
своей со ственной ж зн , на ть тому мерзавцу морду, 
по мужск  говоря. А у нас т ш на.  в Де т ш на, 
то ы вы знал  для журнал стов говорю , пока през дент 

не топнул ногой.
(Из выступления перед главами дипломатических миссий Беларуси за рубежом.)

Лебедько не согласился  
  с Карбалевичем…

Проект обновленной Конституции был опубли-
кован на прошлой неделе на сайте «Круглого стола 
демократических сил», руководитель которого Юрий 
Воскресенский старательно выполняет доверенную 
ему режимом роль «устроителя диалога между вла-
стью и оппозицией».

Энтузиазма у политологов, юристов и экономи-
стов предложенные изменения не вызвали, хотя зна-
чимость предложенных поправок и степень ограни-
чения президентских полномочий аналитики оцени-
вают по-разному.

Вероятно, что референдум по вопросу «новой 
Конституции» состоится, хотя пока не до конца 
понятно, будет на него вынесен уже опубликованный 
вариант или иной, существенно отредактированный 
Александром Лукашенко после 1 августа. Вопрос в том, 
что делать в сложившейся ситуации сторонникам пере-
мен в Беларуси: бойкотировать ли референдум вовсе, 
принимать в нем участие и голосовать за поправки или 
голосовать против, то есть за сохранение статус-кво.

Политолог Валерий Карбалевич высказал неожи-
данное мнение о том, что необходимо поддержать 
поправки – как наименьшее из зол. Голосование «про-
тив», по мнению аналитика – наихудший вариант, 
который позволит Лукашенко отложить новые выбо-
ры и оставаться у власти до 2025 года.

С такой позицией категорически не согласен 
руководитель центра «Европейский диалог» и 
глава Общественной конституционной комиссии 
Анатолий Лебедько. Свое мнение политик высказал 
в эфире ОГП-ТВ:

– Это та ситуация, когда я должен сказать: 
Валерий, ты не прав! Есть целый ряд соображений, 
почему я не могу с этим согласиться. Если гово-
рить одним словом, чтобы было понятно всем и 
каждому, то проект, который предлагает комиссия 
Миклашевича – это профанация.

Что надо отметить – комиссия Миклашевича-
Лукашенко «слямзила» у рабочей группы по под-
готовке Конституции новой Беларуси целый ряд 
положений. Например, о введении поста омбуд-

смена, или возможность обращения гражданина в 
Конституционный суд… Плюс еще «выдернули» из 
нынешней Конституции несколько торчавших там 
«бревен» (к примеру, что декрет имеет более высокую 
юридическую силу, нежели закон).

Это из позитивного. Но вот с чем я принципиаль-
но не согласен. Агитировать за проект Конституции, 
который в общем консервирует ситуацию, тем 
более, когда есть реальная альтернатива – проект 
Конституции новой Беларуси, радикально меняющий 
существующую систему – было бы абсолютно непра-
вильно. Мы уже пришли к общему выводу: менять 
надо не только фамилии людей, которые у власти, но 
и систему, которую эти люди создавали 27 лет. Нельзя 
снова играть в русскую рулетку.

К тому же, убежден политик, неправильно «при-
зывать голосовать за проект, где еще нет резолюции 
главного архитектора системы, в которой мы живем 
– мы можем столкнуться с ситуацией, когда от него 
останутся только рожки да ножки».

– Плюс надо обращать внимание на белорус-
скую действительность. У нас правоприменитель-
ная практика гораздо сильнее любого закона и 
даже Конституции и может легко положить их на 
лопатки, мы знаем это по собственному опыту и по 
сегодняшнему дню.

Мне кажется, что предложение идти на референдум 
и голосовать за поправки – это демобилизация сторон-
ников перемен. В этой ситуации мы должны сконцен-
трировать усилия на том, чтобы радикально изменить 
систему, а не поддерживать варианты, которые могут 
либо косвенно легитимизировать то, что делает сегод-
няшняя власть, либо сместить фокус с главной задачи.

Наша главная задача – добиваться, чтобы в Беларуси 
прошел референдум по международным стандартам 
ОБСЕ. Чтобы в комиссии были включены как сторон-
ники действующего режима, так и его оппоненты, что-
бы посчитать каждый голос. Если будет возможность 
сделать выбор между «Конституцией Лукашенко» и 
«Конституцией новой Беларуси» – за это стоит бороться.

 (Салідарнасць)

– Юрый, а вы былі ў кватэры, калі 
прыйшлі сілавікі?

– Не, бо мы ў разводзе, я там праця-
глы час не пражываю. Але на камерах 
відэаназірання бачыў, што Стасю пас-
ля вобшуку пяцёра невядомых некуда 
павялі. 

– Калі вы паспелі развесціся, бо, 
здаецца, зусім нядаўна разам давалі 
такое прасякнутае промнямі кахання 
інтэрв’ю…

– Так часам здараецца ў жыцці…
– У вас цяпер новая жонка?
– Не, няма. Складана ўсё занадта было, 

таму і разышліся. Не з-за палітыкі, таму 
што ў жонкі былі такія ж самыя погля-
ды, як і ў мяне. Тут як раз пытанняў і 
не ўзнікала. Але былі іншыя жыццёвыя 
перакручастасці.

– Дзеці з кім засталіся?
– З мамай. Малодшая дачка падчас 

ператрусу была дома, а старэйшая адлу-
чылася па сваіх справах.

– Колькі вашым дочкам гадоў, нага-
дайце, калі ласка?

– Старэйшай 17, малодшай – 13.
Падчас ператрусу, між іншым, 

цікавіліся, дзе я знаходжуся, хаця мяне 
не мае сэнсу шукаць па тым адрасе. Але 
паколькі фармальна прапісаны, то пры-
ходзяць туды…

– Вы ў Беларусі знаходзіцеся ці як 
некаторыя з’ехалі за мяжу, каб перача-
каць складаныя часы?

– У Беларусі. Днямі быў у Вярхоўным 
судзе. Я асабліва і не хаваюся. Але ізноў 
– калі пытанні ёсць у праваахоўных 
органаў да мяне, то чаму наўпрост не 
патэлефанаваць? Не тэлефанавалі, 
павестак не дасылалі, на размовы не 
запрашалі.

– А ўвогуле які ў вас настрой у сувязі 
з тым, што адбываецца ў краіне? 

– Ну а які тут можа быць настрой? 
Мы не адзіныя, хто сёння апынуўся 
пад прэсам. Больш за два дзясяткі НДА 
патрапілі пад вобшукі на офісах і па 
хатніх адрасах. У нас прыходзілі з пера-
трусам да намесніка старшыні Віктара 
Янчурэвіча, рабілі ператрус у ягоным 
катэджы, цікавіліся і месцам, дзе пра-
жывае Алесь Міхалевіч. Таму я не сказаў 
бы, што гэта такая нейкая персанальная 
ўвага да руху “За Свабоду”. Мы працяг-
ваем па легальных каналах камунікаваць 
з дзяржаўнымі органамі, тым жа 
Мінюстам, Вярхоўным судом, дзе зараз 
будзе разглядацца справа аб прыпыненні 
дзейнасці руху “За Свабоду”. Мы не 
пераходзім на падпольнае існаванне і, 
маючы рэгістрацыю, спрабуем усе пра-
блемы, якія на нас абрынуліся, вырашаць 
адкрыта і легальна.

– Як думаеце, дзейнасць руху “За 
свабоду” будзе прыпынена?

– Нават фармальных падстаў для 
гэтага няма. Нам вынеслі папярэджанне, 
якое па розных прычынах не трапіла ў 

рукі кіраўніцтву. І паколькі мы не ведалі 
пра яго, то не змаглі адрэагаваць.

– З-за чаго ўзніклі праблемы?
– Мінюст палічыў, што ў 2020 год-

зе скончыўся тэрмін паўнамоцтваў 
кіраўніцтва руху, але яны былі працяг-
нутыя ў 2018 годзе тэрмінам на чатыры 
гады. Была праведзена канферэнцыя, па 
выніках якой мы своечасова ўсе дакумен-
ты здалі ў Мінюст. Чыноўнікі Мінюста, 
відаць, проста няўважліва паглядзелі, 
што ў іх ёсць у матэрыялах справы па 
руху “За Свабоду”.

Другі момант быў звязаны з юры-
дычным адрасам – у Мінюсце чамусьці 
палічылі, што мы яго не маем. Хаця 
падчас нядаўняй комплекснай праверкі 
мы здалі ў Мінюст і дамову аб арэндзе 
юрыдычнага адраса, і дакументы, якія 
пацвярджаюць аплату да кастрычніка 
бягучага года. На дасудовай сустрэ-
чы ў Вярхоўным судзе я прапаноўваў 
прыпыніць справу, бо падстаў для раз-
гляду няма, аднак, напэўна, прадстаўнік 
Мінюста не быў упаўнаважаны такія 
рашэнні прымаць. Таму прызначана дата 
суда на 27 ліпеня.

– На ваш погляд, як сёння мож-
на спыніць рэпрэсіі ў краіне і 
нармалізаваць сітуацыю? Існуе думка, 
што чым мацней будуць санкцыі, тым 
больш жорстка ўлада будзе абыходзіцца 
з тымі, хто застаўся ў Беларусі…

– Я лічу, што санкцыі і ўзмацненне 
рэпрэсій – гэта два паралельныя і не 
ўзаемазвязаныя працэсы. Можна 
ўзгадаць, напрыклад, справу tut.by – 
калі не памыляюся, іх разграмілі яшчэ 
да ўвядзення чацвёртага пакета санк-
цый. Хутчэй за ўсё, улады дзейнічаюць 
у рэчышчы татальнай зачысткі ўсяго 
жывога ў Беларусі. Але гэта адбывалася 
б і без санкцый – рэжым разумее, што 
не мае вялікай грамадскай падтрымкі, 
што глеба вельмі няўстойлівая пад 
нагамі. Таму і спрабуюць закатаць у 
асфальт абсалютна ўсіх, каб ніякіх нават 
парасткаў не было. 

Зараз ад персанальных рэпрэсій 
перайшлі да сектаральных: проста за 
прыналежнасць да пэўнай групы любы 
чалавек можа патрапіць пад пераслед. 
Тое самае тычыцца і сродкаў масавай 
інфармацыі і некаторых грамадскіх 
арганізацый: сярод тых, хто трапіў пад 
зачыстку, ёсць абсалютна нейтральныя 
рэгіянальныя выданні і арганізацыі, 
якія займаліся вузкаспецыфічнымі 
справамі культуры, сацыяльнай дапа-
могай, але ўсё роўна трапілі пад каток 
рэпрэсій.

У гэтай сітуацыі варта было б ісці да 
ўнутрыбеларускага дыялогу, бо доўга так 
працягвацца не можа. Трэба задумацца 
над шляхамі выхаду з гэтага крызісу.

– Вы асабіста гатовы да дыялогу пер-
санальна з Лукашэнкам?

– Безумоўна, як і прадстаўнікі іншых 
дэмакратычных сіл, я гатовы прыняць 
удзел у дыялогу. Асноўныя пытанні – 
вызваленне палітвязняў, безумоўная 
рэабілітацыя тых, хто пацярпеў ад 
рэпрэсій і пакаранне тых, хто перавысіў 
закон ў выпадку гвалтоўных дзеянняў 
у дачыненні да мірных грамадзян. Ну і, 
зразумела, новыя выбары.

Але заўважце: са свайго боку ўлада не 
робіць абсалютна ніякіх крокаў у такім 
накірунку. У сітуацыі, калі публічныя 
масавыя пратэсты адсутнічаюць больш 
за паўгода, усё роўна раскручваецца 
махавік рэпрэсій.

– Сёння нават некаторыя палітыкі 
перастрахоўваюцца і не робяць рэзкіх 
выказванняў, бо ведаюць, што ў любы 
момант могуць прыйсці і за імі. У вас 
ёсць пачуццё страху?

– Страху няма, але ёсць разуменне, 
што ў Беларусі зараз можна адбыцца усё 
што заўгодна. Бо тут, як усе мы чулі, 
“крыху не да законаў”.

Канешне, я разумею, што ў любы 
момант магу быць арыштаваным, 
супраць мяне могуць выставіць любое, 
нават самае абсурднае абвінавачанне, 
але тым не менш я застаюся ў Беларусі. 
З’язджаць пакуль не планую.

Мар на КОКТЫШ.
а ота  р   а та  ар в .

«Рэчы проста змахвалі  
з камода на падлогу»

Настасся у арэві  распавяла Народнай Волі ,  
аму да яе прыйшлі з ператрусам.

– Да нас прыйшлі прыкладна а 9.40 раніцы з пастановай на вобшук, 
выпісанай на імя Юрася Губарэвіча, бо ён прапісаны ў маёй кватэры, – рас-
павядае былая жонка кіраўніка руху “За Свабоду”. – Я сказала б, што гэта быў 
нават і не вобшук, а працэдура запалохвання. Сілавікі аглядалі фактычна 
мой пакой, ператрэслі там усе рэчы, усё раскідалі. Прычым у мяне склалася 
ўражанне, што рэчы раскідалі менавіта проста каб раскідаць – іх фактычна не 
пераглядалі. Рэчы проста змахвалі з камода на падлогу.

Знайшлі сцяг, павесілі яго на балконе, мяне прымусілі пераапрануц-
ца ў кашулю з чырвонымі палоскамі і шкарпэткі такога ж колеру. Пасля 
сфтатаграфавалі і павезлі у РАУС. Прыцягнулі да адказнасці за аднаасобны 
пікет, я зладзіла на сваім жа балконе. 

– Прабачце, не разумею: як вас прымусілі пераапрануцца?
– Сказалі, калі не пераапрануся, то будуць біць. Частку рэчаў, у тым ліку 

камп’ютар і тэлефон забралі. У РАУС на мяне склалі пратакол за пікет, але ў 
гэтым пратаколе нават не адзначаецца, што ў мяне быў вобшук. У пратаколе 
значыцца, што яны ішлі па вуліцы, убачылі ў мяне на балконе сцяг і таму 
прыйшлі.

Спачатку мне сказалі, што мяне пасадзяць на 20 сутак, але потым далі 
велізарны штраф – 70 базавых велічынь. У судзе на мае словы пра тое, як усё 
было на самай справе, не звярнулі ўвагі.

– Падтрымку з боку экс-мужа адчуваеце?
– Так, ён тэлефанаваў. Мы з ім захавалі больш-менш добрыя стасункі.

ЯК С  ЫЛО

Лукашэнка прапанаваў ААЭ 
стаць пасярэднікам у перамовах 

з Захадам
Адказваючы на пытанне пра магчымасць 

наладжвання дыялогу афіцыйнага Мінска з 
заходнімі краінамі з дапамогай пасярэднікаў, 
Аляксандар Лукашэнка сказаў, што пасярэдніцтва 
не любіць, аддае перавагу размове без іх, каб не 
было скажэнняў. Гэта ён прамовіў у поўнай версіі 
інтэрв’ю каналу Sky News Arabia, якую паказалі 
на «Беларусь-1» увечары 21 ліпеня.

«Але калі, паважаны Імада (галоўны рэдак-
тар навін канала Sky News Arabia Імада аль-
Атраш. – Заўв. БелаПАН), твая краіна будзе 
пасярэднікам у гэтым дыялогу, я не адмоўлюся, 
бо гэта аб’ектыўныя людзі, сумленныя і прыстой-
ныя. Таму калі еўрапейцы прымаюць вашу пра-
панову да дыялогу і пасярэдніцтва, то Эміраты 
маглі б стаць такім пасярэднікам. Я – за», – 
сказаў Лукашэнка.

Раней Лукашэнка адмаўляўся ад пасярэдніцтва 

Захаду ў арганізацыі дыялогу з дэмакратычнымі 
сіламі і выхадзе на новыя выбары пад наглядам 
АБСЕ.

Аднак у гэтым жа інтэрвъю Лукашэнка 
працягнуў абвінавачваць ЗША і Еўрасаюз у 
дэстабілізацыі становішча ў Беларусі.

«За правакацыямі, перш за ўсё, гэта абса-
лютна вядома, стаяць ЗША, іх спецслужбы і не 
толькі. Краіны, з якіх ажыццяўляецца выкананне 
гэтых мерапрыемстваў, – гэта Літва, часткова 
Латвія, перш за ўсё Польшча і Украіна. Апошнім 
часам мы бачым кіраванне тэрарыстамі, якія 
дзейнічаюць у Беларусі, з боку Нямеччыны».

Дзяржавы Еўрапейскага Саюза ён назваў 
«каланіяльнымі», а адносіны ЗША з еўрапейскімі 
краінамі ахарактарызаваў як «адносіны гаспадара 
з падначаленымі калоніямі». Таксама Лукашэнка 
заявіў, што з краінамі ЕС «немагчыма па законе».
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ОСО ОЕ МНЕНИЕ

        С МОЕ  КОЛОКОЛЬНИ

лена К

Станюта 
или Энгельс: 

кто более 
белорусской 

истории ценен?
Мечтать не вредно. А в нынешней ситуации крайнего ожесточения 

общественно-политических позиций даже полезно. А мечтаю я, что-
бы улицу Энгельса, по которой значится адрес Купаловского театра в 
центре столицы, переименовали в улицу Стефании Станюты, великой 
белорусской актрисы, нашего национального достояния. По-моему, 
это было бы более, чем уместно. Неужели кто-то у нас будет сожалеть 
об утрате в топонимике города чужеродного нам Фридриха Энгельса? 
А вот Станюта и Купаловский театр – они соединяются естественно, 
органично, как равновеликие имена.

Кстати, на эту мысль, сама того не подозревая, натолкнула меня 
специалист управления культуры из Мингорисполкома Людмила 
Михайловна Ольховикова. Она, член топонимической комиссии, не 
без иронии предложила, «раз уж я так волнуюсь о Станюте», попы-
таться найти достойную улицу в историческом центре Минска, кото-
рая могла бы носить имя великой артистки. Но поставила условие: 
переименовывать улицы и проспекты со старых на новые имена мы 
не имеем права. Иначе, мол, конца края этой гонке не будет видно: 
«пришли иные времена, взошли иные имена». И так до бесконечности.

Не спорю, есть в этой точке зрения рациональное зерно. Хотя 
кое-кому в недавнем прошлом это не помешало поменять названия 
двух огромных проспектов в центре столицы – Петра Машерова и 
Франциска Скорины. И за ценой не постояли, и чувства ничьи не 
учли. Публичных протестов тогда не случилось, хотя мы и скуко-
жились морально от такого бесцеремонного вторжения в народную 
память. Зато Александр Лукашенко потом с большим удовлетворе-
нием отмечал бессловесное повиновение граждан его единоличному 
решению. 

Хотя ученые, как я выяснила, стоят на совершенно иных позициях: 
если уж менять, то только возвращать городу его историческую топо-
нимику, а новые имена старым улицам больше не давать. Поэтому 
историк и гид Иван Сацукевич, тоже член комиссии по названию 
и переименованию улиц при Мингорисполкоме, строго напомнил 
мне, что у улицы Энгельса были когда-то имена Белоцерковная и 
Доминиканская. И если уж убирать Энгельса с дощечек на домах, то 
возвращаться именно к ним. Стефании Станюте, с его точки зрения, 
в центре города улица «не светит». Я хотела возразить, но историк так 
рассердился, что нервно попросил больше не спорить с ним, специ-
алистом.

Но как не спорить? Этот вопрос ведь, кроме чисто научного, затра-
гивает еще и тонкие струны национальной души: как удержать свое, 
дорогое, бесценное, чтобы не раствориться в пестроте чуждых куль-
тур? Если бы Иван Сацукевич не бросил трубку, я сказала бы ему, что 
названия Белоцерковная и Доминиканская никакого отклика в душе 
современного белоруса не вызывают и вызвать не могут. А уж имя 
Энгельса, которое благодаря СССР увековечено вообще в десятках 
тысяч населенных пунктов на огромной территории бывшей совет-
ской империи, если разобраться, нам вообще глубоко фиолетово. 

А вот Стефания Станюта у нас, белорусов, безусловно, одна. Имя ее 
нам дорого не только благодаря уникальному драматическому талан-
ту актрисы. С ним связано большее. Непостижимым образом в начале 
1990-х эта женщина в числе других выдающихся белорусских персон 
стала символом национального Возрождения. Почему так случилось, 
почему именно Стефания Михайловна Станюта в преклонных годах, 
на закате своей театральной карьеры вдруг осветила сердца миллио-
нам белорусов – это тайна может быть только для чистой науки. Но 
не для живой белорусской души. Стефания Станюта была наша до 
последней клеточки. К ней хотелось прильнуть. Она выглядела, как 
белоруска, она страдала и ошибалась, как мы. Она искренне, без пафо-
са и надрыва любила свою Беларусь. Она была нам всем родня. 

Сейчас, как ни странно, улица ее имени находится на выселках, 
около Цнянского водохранилища. На ней стоит с десяток коттеджей. 
Кто там живет – топ или не топ-менеджеры, белорусы или иностран-
цы, охраняет их милиция с шлагбаумом или с собаками – это не 
имеет никакого значения. Да хоть стеклянным колпаком накройтесь, 
уважаемые випы (если вы себя таковыми считаете). Но дорогое для 
белорусов имя Станюты с вашей, считай, приватизированной улицы 
должно быть перенесено в исторический центр столицы. Коттеджной 
застройке с шлагбаумами вполне подойдут названия попроще, ска-
жем, Сиреневая или Земляничная. Или какая-нибудь Банковская, 
а? И я гарантирую, вы сразу избежите излишнего внимания к своей 
драгоценной недвижимости. 

Потому что тот гадкий инцидент, который произошел с Мелитиной 
Станютой два года назад, когда ее, правнучку, наследницу по прямой, 
не пустили на улицу имени прабабушки без пропуска, без звонка и 
какого-то там согласования в верхах компании «Дана Мол», он не 
забылся. Он оставил в обществе тяжелый осадок – примерно, как 
после отравления. Еще и этого нам не хватало… Белорусы, которые 
весь ХХ век по крупицам собирали свою идентичность, которые и 
теперь продираются к своим истокам через бурелом имперской идео-
логии и собственных предрассудков, и тут вдруг снова должны дока-
зывать исконные права на национальное достояние – имя Стефании 
Станюты. Это возмутительно. 

И виноваты в этом, может быть, не столько жители коттеджей, 
сколько конкретные чиновники Мингорисполкома, а также чле-
ны топонимической комиссии. Такое впечатление, что они глубоко 
равнодушны при раздаче великих белорусских имен каким угодно 
земельным участкам в столице. В самом центре, например, у нас 
есть сквер Симона Боливара, от имени которого, признаемся, нам ни 
холодно, ни жарко. Но теперь-то, когда от Венесуэлы и Колумбии нам 
ни экономической выгоды, ни душевного наполнения, отдайте этот 
кусок земли своим, родным, белорусам! Подумайте и уберите наконец 
из-под шлагбаума дорогое нам имя Стефании Станюты. В конце, кон-
цов, сделайте шаг навстречу гражданскому обществу в год народного 
единства. Пора опомниться и навести наконец порядок на белорус-
ских улицах, в их названиях.

ПАМЯЦЬ
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П О Ш Т А

КАЛОНКА 
АЛЕСЯ НЯ ВЕСЯ

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

АЗЕТА ЧЫТАЧ

ПРА  СЛОВА

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КАРТИНА ЖИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Ми аи  О К .

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

М а  К . 
Ма .

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

ан  ав  
К   

ва н  в т ран ра .
Мінск.

НА ЗАМЕТК

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

о  К О .

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

ори  О О К .
. . о в  

нн н о о ра она.

НА ОЛЕЛО

ЕСТЬ ВОПРОС

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

и о а  М КО  
и ират .

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

.М Ы КО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

ЛИЧНЫ  ОПЫТ

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

они  .
Минск.

Застацца можна 
без кватэры, 
хаця і грошай  
да халеры
У Кобрыне сямейная пара 10 
гадоў прадавала адну і тую ж 
кватэру. У каго ўзялі 5 тысяч 
рублёў задатку, у каго – яшчэ 
больш… У апошні момант 
“прадаўцы” знаходзілі прычы-
ну, каб адмяніць здзелку, а гро-
шы не вярталі. Цікава, што пара 
ўвогуле не магла прадаць кватэ-
ру, бо яна была пабудавана пры 
дапамозе льготнага крэдыту.

Калі пад вечар чарку бралі
(Каньяк пілі – не самагон!),
Дык з векавечнымі сябрамі
Дзяліўся радасцю Антон:
– Я зажыву ў кватэры новай –
Купіць збіраюся, сябры!
Яна на вуліцы Садовай
У доме нумар сорак тры.
Ва ўсякім разе пазаўчора
Аддаў задатак прадаўцам…
Узнёслы водгук ад Рыгора:
– І я ж куплю кватэру там!
Жытло вялікага памеру,
І надта ж месца па нутру.
Занёс таксама за кватэру
Задатак я гаспадару.
Калі аформім мы паперы,
Падпішам іх праз нейкі час,
Я стану ўласнікам кватэры!
Здзівіў жа канчаткова Стас,
Калі паведаміў з імпэтам:
– Сябры, паверыце ці не,
Але таксама ў доме гэтым
Кватэра з’явіцца ў мяне.
Мы дваццаць год ажно  
      з “паловай”
Збіралі грошы пакрысе,
І заўтра ў дом, што на Садовай,
Задатак жонка панясе.
Дык то ж, сябры, такое дзіва,
Што хоць вушам сваім не вер!
Хадзіцьмем разам мы на піва – 
Лічы, суседзі ўжо цяпер.
Яны натхніліся, вядома,
І парашылі як адзін:
– А пойдзем мы, сябры, да дома,
Свае кватэры паглядзім!
Зірнуць адным, як кажуць, 
  вокам
Дазволяць нам гаспадары!
Зігзагамі, няцвёрдым крокам
Да дома рушылі сябры.
Антон, канешне,  
 першым крочыў –
Ён вёў у хеўры гэтай рэй.
Ва ўсіх на лоб палезлі вочы,
Калі спыніўся ля дзвярэй.
Сказаў:
– Вось тут я жыцьму з часам
Ужо з наступнае зімы.
Усклікнулі Рыгор са Стасам:
– Дык тут жа будзем жыць і мы!
Пасля нядоўгае разборкі
Застылі ў ступары, калі
Яны зрабілі вывад горкі,
Што іх “на грошы развялі”.
Нагамі грукаталі ў дзверы,
І чуўся іхні гнеўны крык,
Ды быццам вымерлі ў кватэры –
Ніхто ім дзверы не адкрыў,
Таму і не дайшло да бойкі.
Шукаць ім праўду трэба дзе?
Пайшлі ахвяры (не апойкі!)
У міліцэйскі райаддзел.
А там намёк зрабілі тонка:
Такіх, як вы, не два, не тры;
Даўно махляраць муж і жонка –
Кватэры той гаспадары.
І мы паціху шыем справу,
І неўзабаве будзе суд.
І ўсё часцей такую яву,
На жаль, мы назіраем тут…
                   ***
Займець не здолелі ахвяры
Закутак, так бы мовіць, свой.
Затое для сямейнай пары
Прытулкам, можа,  
 стануць нары –
Усё-ткі дах над галавой.
Прывёў я гэты прыклад яркі,
Каб зналі малады й стары,
Як іх ашукваюць махляркі
І прайдзісветы-махляры.
Іх развялося да халеры!
Дык варта запісаць на лбе:
Не кожнаму давайце веры!
Парою нават і сабе…
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Два гады таму ў Брэсце выйшла 
кніга вершаў на беларускай і рускай 
мовах Аляксандра Кавальчука 
«Всё, что осталось за кадром». Так 
сталася, што гэтае выданне аўтару 
не давялося ўзяць у рукі: яно ака-
залася пасмяротным. Шкада! Алесь, 
як мы, літаратары, усе яго называлі, 
безумоўна, парадаваўся б і, пэўна, з 
новым, прыўзнятым, настроем нат-
хнёна ўзяўся б за пяро.

Зборнік шчодра аздоблены 
ілюстрацыямі знакамітага брэсцка-
га мастака Аляксандра Алонцава. 
Душой відушчы майстар стварыў 
каларытны блакітна-сіні колер для 
вокладкі, намаляваўшы ўнізе якар 
з неадрыўнымі ад яго літарамі імя 
і прозвішча – А.К. З якарам адмыс-
лова скрыжаваў высокае гусінае 
пяро... Усё вельмі дарэчы, бо аўтар 
кнігі распачаў сваю творчасць якраз 
на флоце, дзе ажно пяць гадоў 
адслужыў мараком-падводнікам. 
А якар свайго жыцця ён кінуў 
на радзіме. Помніцца, Алесь, калі 
вярнуўся з войска, чытаў у рэдакцыі 
«Зари над Бугом» свае вершы, у якіх 
чулася дыханне мора і супраць-
стаянне грознай марской стыхіі з 
боку смелых і моцных духам люд-
зей. Завяршаючы гаворку пра вон-
кавы выгляд кнігі, скажу: мастак 
не паскупіўся на фантазію і колеры, 
фарбы, каб арыгінальна аформіць 
усе яе адзінаццаць раздзелаў.

Зборнік А.Кавальчука рыхтавала 
да друку яго дачка Галіна. Яна корат-
ка і выразна, па сутнасці таленавіта 
распавяла пра тое, які быў у яе 
вачах бацька як творца і як сем’янін, 
пра яго глыбокае пачуццё любові 
і павагі да вернай спадарожніцы 
і памочніцы – жонкі Таццяны. 
Галіна сцвярджае: «У тым, што 
кніга ўбачыла свет, немалая заслуга 
мамы». Яна вельмі ахоўна ставілася 
да паэтычнай справы Алеся. Не 
раз выпадкова знаходзіла ў ягоных 
закінутых журналісцкіх нататніках, 
а часам і перад мыццём бялізны ў 
кішэнях кашуль і нагавіц складзе-
ныя ў некалькі разоў аркушыкі з 
вершамі. «Ну вось, ледзь не памы-
ла!..» – усміхалася яна і акуратна 
разгортвала адзін-другі лісток, раз-
гладжваючы іх цёплай далонню. 
Хочацца сказаць: «Дзякуй, Галіна, за 
такую светлую памяць!»

Выданне гэтае абагрэта яшчэ 
адным шчырым сэрцам – сэр-
цам выдатнага паэта і нястом-
нага тэлежурналіста Міколы 
Пракаповіча, які стаўся рэдак-
тарам першай і апошняй кнігі 
А.Кавальчука і аўтарам прадмовы 
да яе. Шматвопытны творца яскрава 
піша пра жыццё, працу калегі, доказ-

на абгрунтоўвае яго двухмоўнасць, 
выказвае сваё ўражанне пра твор-
часць прыбужскага літаратара, пра-
сочвае ў ёй натуральны паварот да 
беларускасці.

Поруч з Міколам не адно 
дзесяцігоддзе Алесь працаваў на 
тэлестудыі. Як трапна выказваец-
ца аўтар прадмовы, «рамантык-
авантурыст, Алесь замахваўся, 
здавалася б, на нерэальныя па 
тым часе праекты і нейкім незра-
зумелым чынам ажыццяўляў іх. Ён 
мог неаднойчы наведаць у Зорным 
гарадку касманаўта-земляка 
Пятра Клімука, сустрэцца з 
землякамі на будаўніцтве Байкала-
Амурскай магістралі». Так, гэта 
быў ініцыятыўны журналіст. І аку-
рат яго некароткія дарогі, нярэдкія 
тэлевандроўкі спрыялі напісанню 
вершаў, па змесце і настроі раман-
тычных.

Дзякуючы Міколу Пракаповічу я 
даведаўся, што Алесь Кавальчук у 
1999 годзе развітаўся з тэлебачан-
нем, набыў хутар з ладным кавалкам 
зямлі і «сваё апошняе дзесяцігоддзе 
правёў самотнікам. Араў і сеяў, 
шчыра радаваўся ўраджаю». Як 
сапраўдны лірык, ён заявіў і пра 
гэтую жыццёвую перамену:

Пакуль жыву – я не шкадую,
Што сам араты і касец.
У прадмове Міколы Пракаповіча 

ёсць такая думка: «Менавіта 
там, на вясковым хутары за 
некалькі дзясяткаў кіламетраў ад 
Брэста, як мне падаецца, да Алеся 
напоўніцу вярнуўся ягоны спад-
чынны Пачатак: разам з бэзавай 
тутэйшасцю, валошкамі на ўзмежку 
жытнёвага поля... У суладдзі з пры-
родай натура набывала цэлас-
насць, а душа – гармонію». Мне 
імпануе, што да Алеся Кавальчука 
прыйшло паўнакроўнае адчуван-
не непаўторнай Бацькаўшчыны 
кожнай тканкаю сэрца і разуменне 
безумоўнай прыналежнасці да яе:

Палі Радзімы!
Перазвон гаёў,
Імшары пушчаў у барвовым золку.
Усё маё. Да кропелькі маё,
Да верасінкі, лісціка, да зоркі.
Адлюстраванае тут цэльнае, 

трывалае пачуццё падмацоўваецца 
яшчэ шэрагам твораў, да прыкладу, 
такімі: «Я захварэў табою, восень...», 
«Старыя гнёзды ў верхавінах дрэў...», 
«Прылашчыцца да ног Беразіна...».
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Алесь Кавальчук у маёй памяці 

– аптыміст. Памятаю яго адчуван-
не гумару, вясёлы і азартны смех, 
прыгожае аблічча, упартую шавялю-
ру. Сустракаліся мы з ім пераваж-
на на тэлестудыі, нашай агульнай 

працоўнай тэрыторыі на пачатку 
сямідзясятых, на літаратурных веча-
рынах, на пасяджэннях літаб’яднання 
ў рэдакцыі газеты «Заря». Аднаго 
разу быў у яго ў гасцях дома, нават 
гуляў у шахматы з ім і з Таццянай, 
ягонай жонкай. Застаюцца ўспаміны 
і падораны яго дачкою, з якой мы 
ніколі не сустракаліся, вось гэты 
паэтычны зборнік «Всё, что осталось 
за кадром». Тут ёсць творы, якія 
прачытаеш – і хочацца перачытаць. 
Такі, напрыклад, верш «Багацця 
вялікага не маю...».

Што ж чалавек называе ў 
якасці багацця? Мо які каштоўны 
метал? Модную машыну? Нейкія 
экзатычныя сувеніры? Ды не! Ён 
называе рэчы простыя: «Хату, 
што засталася ад бацькоў, ста-
рую студню з крынічнаю вадою, 
садок з антонаўкай пахкою...» Але 
затое да яго заходзіць сусед, яко-
му вадаправод ужо выеў душу. 
«А тут вада, што зубы ломіць, а 
кубак вып’еш – сэрца зашчыміць». 
Добрым суседзям заўсёды ёсць 
пра што пагаманіць. Прадметам 
гаворкі могуць быць любыя рэчы і 
з’явы. Як кажа паэт: «Ад дзедаўскай 
рыдлёўкі да вышынь касмічных...» 
А на старой антонаўцы можна пра-
верыць закон, што некалі адкрыў 
Ньютан... Цікавы сваёй нечаканас-
цю фінал верша:

Галінку ўскалыхну –
і яблыкі ляцяць у росны ранак
– Бяры кашы і падбірай –
Ну чым не рай?!
У раздзеле «Гэта ўсё пра цябе» 

звяртае на сябе ўвагу верш «У 
Каляды шчодрыя», тут ёсць такія 
радкі: «Я і прыгалублю, // Я і аба-
грэю, // У студзень наш халодны / 
Расцвіцеш лілеяй». Завяршаецца 
раздзел шчымлівымі творамі – «Ты 
пакліч мяне...» і «Я іду да цябе праз 
гады і вёрсты».

3
Трэба аддаць належнае 

рускамоўным вершам А.Кавальчука, 
якія занялі крыху больш за палову 
зборніка. Тут самы аб’ёмны разд-
зел, так сказаць, марскі, напісаны 
маладым паэтам, калі ён праходзіў 
вайсковую службу на Паўночным 
флоце. 22 творы, як правіла, 
нешматслоўныя і яскравыя, як вось 
гэты васьмірадковік, дзе цэлы каскад 
паэтычных вобразаў:

Спит залив дождливой ночью,
Спят немые берега.
Тучи разорвав на клочья,
Месяц высунул рога.
Опустив ресницы-шторы,
Окна в городе уснули.
Лишь тревожно дремлют штормы,
Как уснувший шумный улей.

Ёсць у названым раздзеле і 
ўзрушальны верш – «Не буди меня, 
мама...». Сын – марак-падводнік, які 
не вярнуўся дамоў і які ў сваім веч-
ным сне бачыць затанулую лодку, 
сваіх аднагодкаў, просіць матулю 
супакоіцца і не трывожыць яго:

Не ходи по погостам, не ищи ты 
  мой холмик,

Ты ведь знаешь, могила не там.
…………
Мой последний причал далеко  

  в Заполярье,
Глубоко, глубоко под водой.

У іншых рускамоўных раздзелах 
уражваюць вершы: «В подражание 
С.Есенину», «Оставить след свой на 
земле...», «Всё начинал ты с чистого 
листа...».
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Пасля пераезду ў Мінск я доўгі 

час Алеся не бачыў, а сустрэў неяк 
зусім састарэлага і запаволена-
га. Гэтак ён змарнеў пасля таго, як 
страціў Таццяну.

І вось чытаю ў кнізе:
Небо задождило, задождило.
Нет начала и конца слезам.
Постою я над твоей могилой,
Скорбным поклонюсь крестам.
Ты не спросишь, что хожу  

  так редко,
Ты не спросишь и не упрекнёшь.
А с венка, с еловой тонкой ветки,
Чистою слезою плачет дождь.

Гэты верш стаіць напрыканцы 
кнігі. Відаць, пасля цяжкай страты 
змаўкала ліра паэта. Але нельга не 
заўважыць наступнага твору – ён 
такі дасканалы і незвычайны, што 
хачу прывесці амаль цалкам:

Не приходи, костлявая, с косой.
Приди, мой Ангел, в белоснежном 

   платье.
И улыбнись, и за руку возьми,
И поведи на суд – не на распятье.
Я, не жалея, крест свой понесу
До той черты, что называем краем.
Суди, мой Боже,
праведный твой суд.
Каким он будет? Я – не знаю...

Так, ніхто не ведае, што – ТАМ. 
Думаецца, аднак, што людзей, якія 
набліжаюцца да сваёй апошняй 
мяжы, бярэ не толькі смутак, а і 
трывога, адчай, страх. Нічога падоб-
нага мы не бачым на духоўным 
абліччы паэта, бо фінальныя словы 
верша – такія:

Пошли, мой Ангел...
Он ответил: – С Богом!

Такім чынам, Алесь Кавальчук 
быў і застаўся да апошняга радка 
лірыкам-рамантыкам.

а  КО  ра а а 
ар  нн а .
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Падчас навучання ў Смалявіцкім 
педагагічным вучылішчы (пазней яно 
было пераведзена ў Мінск) я пазнаёміўся з 
Эдуардам Юльянавічам Грахаўцом, паэтам-
пачаткоўцам з Лагойшчыны. Яго вершы 
друкаваліся ў раённых газетах.

Пасля заканчэння педвучылішча нашы 
шляхі разышліся. Час ад часу на паліцах 
кнігарняў я шукаў сярод кніг вершаў прозвішча 
майго сябра, але дарэмна. А асабістая сустрэча 
з ім адбылася толькі напрыканцы лета 1999 
года ў Бараўлянах, што побач са сталіцай. 
І абставіны былі даволі сумныя – цяжкае 
захворванне Эдуарда. Ён пацвердзіў, што 
выдаць зборнік сваіх вершаў яму не давялося 
па розных прычынах. Тады я яму сказаў, што 
зараз выдаць кніжку няцяжка: было б жаданне 
і трохі грошай. Мая прапанова была прынята, 
і праз месяц ён перадаў мне агульны сшытак з 
вершамі; акрамя гэтага, магчыма, адчуваючы 

непазбежнае, на працягу трох месяцаў напісаў 
яшчэ шмат твораў. Апошні з’явіўся 1 студзеня 
2000 года, а 5 лютага Эдуарда не стала.

Выконваючы абяцанне, дадзенае Эдуарду, 
я як мог, па сваім разуменні апрацаваў яго 
рукапіс. І тут у мяне з’явілася думка: а ці не 
паказаць вершы Эдуарда Грахаўца больш 
дасведчанаму чалавеку? Мабыць, з прычы-
ны асабістага «нахабства», я вырашыў звяр-
нуцца да Ніла Гілевіча. Расстараўся нумар 
яго хатняга тэлефона. Пазваніў, выказаў 
сваю просьбу. Што я мог пачуць у адказ? 
Верагодней за ўсё, карэктную адмову. Магла 
быць спасылка на занятасць, на стан здароўя 
(пазней я даведаўся, што Ніл Сымонавіч 
незадоўга да гэтага перанёс інфаркт) і г.д. Ды 
ўвогуле губляць час на рукапіс незнаёмага 
чалавека, магчыма, графамана – навошта? 
Але я пачуў адно толькі слова: «Прыязджай!»

Ніл Сымонавіч з вялікай чуласцю і так-

там паставіўся да рэдагавання вершаў паэ-
та-земляка. Такім чынам зборнік Эдуарда 
Грахаўца пад назвай «Вяртанне» ўбачыў 
свет у выдавецтве «Лекцыя» напрыканцы 
2000 года. У прадмове Ніл Гілевіч напісаў: 
«Усцешымся тым, што народжаныя ў душы 
і сэрцы Эдуарда Грахаўца радкі не загінулі 
дзесь бясследна, што і па смерці паэта яны 
ўсё ж прыйшлі да чытача і скажуць яму 
нямала добрага, светлага, чалавечнага».

А зараз хачу звярнуць увагу на некато-
рыя моманты ў працэсе падрыхтоўкі тэксту 
зборніка «Вяртанне» да выдання. 

На палях рукапісу побач з тэкстам верша 
Ніл Гілевіч ставіў такія паметкі: «Добра», 
«Не ўключаць», знак «+», знак «-» і іншыя.

Побач з адным вершам было напісана 
«Нічога нельга зрабіць!», і ён не быў уключа-
ны ў зборнік. Гэты кароткі верш я памятаў з 
часоў педвучылішча і лічыў даволі добрым, 
час ад часу зачытваў сябрам і знаёмым, 
называючы імя аўтара. Вось ён:

Стаіць рабіна над ракой.
Стаіць, вачэй не зводзячы.
Губляю ў сэрцы я спакой,
Каля яе праходзячы.
Хаджу, гляджу, не знаю сам,
Чаму вось так здараецца,
Што ля яе другім хлапцам
Дзяўчына усміхаецца!
Шмат гадоў пасля выдання зборніка 

вершаў Эдуарда Грахаўца мяне не пакідала 

думка: чаму ж Ніл Гілевіч не раіў уклю-
чаць гэты верш у зборнік? Я нават адной-
чы звярнуўся з гэтым пытаннем да Сяргея 
Законнікава. Ад яго я пачуў прыблізна такі 
адказ: «Ну хто ж яго ведае…» Скажу шчыра, 
карцела мне пачуць тлумачэнне ад самога 
Ніла Сымонавіча, але саромеўся я звяртацца 
да яго, а затым было ўжо позна.

Але, я ўпэўнены, сітуацыя ў рэшце рэшт 
высветлілася. Мая сястра, калі я ёй прачытаў 
узгаданы верш і «рэзалюцыю» Ніла Гілевіча, 
сказала: «Дык ты ж не зразумеў Ніла 
Сымонавіча! Ён адзнаку не вершу даваў, а 
сітуацыі! Калі дзяўчына цябе не кахае, а 
ўсміхаецца іншым, то што тут паробіш!»

На заканчэнне хачу прапанаваць чытачам 
апошні напісаны Эдуардам Грахаўцом верш. 
У рукапісе побач з ім Ніл Гілевіч паставіў 
тры клічнікі. Чым яго ўразіў гэты верш? 
Можа, тым, што ў ім выказана філасофія 
нашага жыцця ці сум аб тым, што ўжо не 
вернецца? Вось аб гэтым мы ўжо ніколі не 
даведаемся.

Недалёка каля вёскі
Вечар вып’е шэры птах,
І згараць употай вёсны
Сівізною на платах.
Будзе некаму нялёгка,
Што ўжо вечар выпіў птах.
Будзе блізка і далёка
Шэры попел на платах...

ор  К .

З ПО ТЫ АЛО НА А РЭДАКТАРА

Паважаны Іосіф Паўлавіч!
Як Вы ведаеце, імёны паэтаў не акантоўваюць жалобнымі рамкамі. Пакуль мы 

чытаем іх вершы, яны жывыя, яны побач з намі.
На ўгодкі смерці Ніла Сымонавіча Гілевіча ў мяне атрымаўся тэкст невялічкага артыку-

ла. Калі палічыце магчымым, то можаце размясціць яго на старонцы «Народнай Волі».
ор  К . в. ара н  М н а а ра на.

Як я не зразумеў  
Ніла Гілевіча

Расія нас 
навучыць красці, 
і будзем жыць 
у вечным шчасці

У Міёрскім раёне 34-гадовы 
мужчына зрабіў урэзку ў нафта-
правод і зліваў адтуль гаручае. 
Пакуль яго выкрылі, паспеў зда-
быць 200 літраў. А ідэю беларусу 
падказалі ў Расіі, куды ён ездзіў 
у заробкі.

Жыў нягегла беларус,
Хоць не зломак нейкі:
Меў ён хлеб і сала кус –
Зарабляў «капейкі».
Гаварылі сваякі,
Мужыкі і цёткі:
– Ці ж ты ёлупень які?
Едзь у заработкі
У Расію: у Маскве,
Нат у блізкім Бранску
Ніштавата люд жыве,
Як для нас – па-панску.
Мы тут маем ледзь не нуль,
За рубель пацеем.
Ты ж, як вернешся адтуль,
Будзеш багацеем!
Не дурныя меў глузды
І не страціў сілу.
Дык аднойчы сапраўды
Рушыў у Расію.
Давялося ледзь не з ног
Падаць ад нагрузкі.
Неяк клёпкі ўставіць змог
Там напарнік рускі:
– Што ты робіш тут, бульбаш?
Лепей едзь дахаты.
Ведай: край транзітны ваш
Трубамі багаты.
А па іх жа нафта, газ
Гоняцца ў замежжа.
Для цябе яны – якраз.
Іх, да прыкладу, у нас
Той, хто хоча, рэжа
І з урэзкі цэдзіць ён
Нафту для «гаручкі».
Так што будзеш мець мільён
Да сваёй палучкі.
Ажывіўся беларус!
Нават, зняўшы маску,
Наматаў сабе на вус
Слушную падказку.
Беларус без лішніх слоў
Стаў збіраць манаткі:
Трэба хуценька дамоў
Бегчы без аглядкі,
А іначай, далібог,
Шчасце пройдзе міма,
Не ўпадзе ў яго ля ног.
Сустракай, радзіма!
Дзірку робячы ў трубе,
Думаў ён, што скора
Кучу грошай награбе
І не знацьме гора.
Не ўдалося дзецюку
Здзейсніць план свой хітры,
Бо схапілі за руку,
Як цадзіў ён літры.
І гавораць сваякі,
Мужыкі і цёткі:
– Калі стаў на шлях такі,
Нават красці кашалькі
Трэба ўмець усё-ткі.
               ***
Нам патрэбна дабрахоць
Рушыць у Расію.
Як накідвацьме аброць,
Сядзем ёй на шыю.
Пэўна, знойдзецца для нас
Там харошы вугал.
Там і нафта ёсць, і газ,
І каменны вугаль.
Праз гадочкі два ці тры
Будзем жыць у шчасці!
А чаму? Бо там, сябры,
Нас навучаць красці…
Руціна

– У хатняй справе, –
Халасты сказаў мужчына, –
Не даспадобы
Аднастайная руціна:
Узбі падушку,
Пыл пратры,
Памый апратку…
І праз паўгода
Пачынай усё спачатку!
Хто рана ўстае

Як рана ўстанеш – Бог дае…
Гучыць нашмат ямчэй:
«Таго, хто раненька ўстае,
Не звольнілі яшчэ».

гор  Н  кс д пломат: 
«Амнистия 

политзаключённых может 
произойти 17 сентября»

епресс  в еларус  могут продл ться до тех пор, пока власть не о яв т о  амн ст  
пол тзаклю нных. А про зойт  это может 1  сентя ря. Такую мысль в э ре врорад о 

озву л ывш й посол еларус  в ловак  горь е еня.

“Наверное, это всё будет до 
той стадии, когда по каким-
то моментам власть не начнёт 

играть в некие самостоятельные 
решения, которые будут адресо-
ваны и тем, кто западней Бреста. 

Я думаю, что неспроста эта 
затянувшаяся сага с письмами 
Воскресенского: вот-вот сейчас 
будет амнистия. Мы понимали, 
что 3 июля её не будет. А вот 
на 17 сентября, на новый День 
единства, очень даже может 
быть. Вот если такой шаг будет, 
то святая обязанность МИДа – 
продать его как некую уступку. 
И если продажа будет, то прода-
вать её нужно в условиях, когда 
зачистка закончилась совсем”, – 
рассуждает Лещеня. 

Напомним, что в течение 
последних двух недель по всей 
стране прокатилась волна обы-
сков в офисах независимых СМИ 
и негосударственных организаций, 
были задержаны десятки человек. 
Работа некоторых редакций и НГО 
фактически парализована.  

Обратная сторона 
медали

Лучшие романтические поры-
вы белорусских оппозиционеров 
в наше время основываются на 
неполных знаниях о двух экономи-
ческих моделях – капиталистиче-
ской и административной.

Десятилетиями на постсовет-
ском пространстве в многочислен-
ных интервью, статьях, докладах 
аналитиков и политологов красной 
нитью утверждалось, что неэффек-
тивная административная модель 
должна быть быстро трансформи-
рована в рыночную капиталисти-
ческую. И этот акт благодеяния со 
стороны капиталистических дер-
жав обеспечит процветание и суве-
ренность стран-реципиентов.

Мечтатели, сломя головы, 
ухватились за данные иллюзии. 
Однако постсоветский опыт 1990-х 
годов и украинские эксперименты 
последних десятилетий образуми-
ли многих прежних мечтателей. 
Люди поняли, что не так просто из 
одной экономики войти в другую, 
и повторение успешных польских 
реформ не гарантировано на пост-
советском пространстве.

В тени политологического ана-
лиза оставались многие важные 
вопросы. Как проводить рефор-
му, с какой скоростью? Что про-
изойдет в случае неудачи, как это 
скажется на экономике, обще-
стве, государстве? Чем объяс-
нить такую благотворительность 
стран-спонсоров, странным обра-
зом готовых предоставить огром-
ные средства на трансформацию 
даже в глухих регионах?

Как говорится, черт кроется 
в деталях. Реформа непродуман-
ная и некомплексная при дефи-
ците финансовых средств ведет 
к обрушению старой системы, 
архаизации экономики, кримина-
лизации общества, регионализа-
ции страны и потере суверени-

тета. Польский и восточноевро-
пейский опыт – лишь заманчи-
вый образ для наших мечтателей. 
Если коллективный Запад, когда-
то вложился в страны Восточной 
Европы, то сегодня нет никаких 
гарантий, что такие подарки 
будут предложены бывшим пост-
советским республикам.

Советологи и пришедшие им 
на смену политологи чрезмерно 
увлеклись критикой иерархиче-
ской модели и расписали в таких 
розовых тонах капиталистиче-
скую систему, что придали ей 
форму земного рая. Забыв, что, 
кроме позитивных черт – эффек-
тивности, стремления к иннова-
циям и развитию, у этой системы 
есть и обратная сторона медали, 
которая ярко проявляется во вре-
мена кризиса.

Выживание в условиях кризи-
са заставляет западные корпора-
ции прибегать к поведению, дале-
ко не джентльменскому. Когда 
рушатся миллиардные состояния 
и в стране попахивает бунтом, 
капитал и власть готовы, как 

писал когда-то классик, на пре-
ступления. Военные заварушки в 
далеких регионах обеспечивают 
западным корпорациям и их дер-
жавам выход из экономического 
кризиса.

Спровоцированная или есте-
ственная нестабильность в чужом 
регионе позволяет западным 
державам наращивать военные 
расходы, стимулирует спрос на 
вооружения и на другие виды 
продукции, связанной с данным 
сектором. А самое главное – под-
нимается курс акций финансовых 
центров этих держав. Из неста-
бильных регионов деньги убегают 
в их тихие гавани.

Иногда полезно поразмышлять 
по поводу того, кому выгодна та 
или иная ситуация, не ссылаясь 
на конспирологическую трактов-
ку событий, от которой некото-
рые политологи стремятся нас 
отвратить, как от никчемной.
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Как Алексей 
Дзермант хотел 
раздербанить 

Америку
 то с этого полу лось

Случайно попала в руки газета «СБ. Беларусь сегодня» за 17 
июня. Знаю, что это издание является официальным печатным 
органом Администрации президента. Но не это меня заставило 
взяться за перо. Я хочу обратить внимание на уровень лукашенков-
ских пропагандистов.

Читаю некоего так называемого политического аналити-
ка Алексея Дзерманта: «…Претензии коллективного Запада пока 
выглядят далёкими от реальности. Например, в части союзника 
России – Республики Беларусь. Лидеры G-7 призвали провести новые 
президентские выборы в нашей стране. Но что это, как не вмеша-
тельство во внутренние дела суверенного государства?

Если у них есть вопросы к нашим выборам, то почему бы не 
поставить вопрос и о выборах в США, итоги которых во многих 
нюансах выглядят сомнительными, о чем постоянно говорит и яко-
бы проигравший на них Дональд Трамп».

Может, кто-то из непросвещенных людей и проглотил эту абсо-
лютно неубедительную риторику господина Дзерманта, но я хочу 
опровергнуть его демагогию. Он, видите ли, возмущается, что лиде-
ры семерки призывают белорусские власти провести новые прези-
дентские выборы. А что, в этом отпала необходимость? Вы что, не 
знаете, как они у нас проходили? Есть тысячи свидетельств, под-
тверждающих грубейшие нарушения Конституции и избирательно-
го законодательства. Мало того, что независимым наблюдателям не 
позволяли выполнять свою миссию, так еще сплошь и рядом члены 
участковых комиссий пошли под нажимом вертикали на фальси-
фикации итогов голосования. Это же надо, в очень многих местах 
побоялись даже вывесить окончательные протоколы, а чтобы не 
взглянуть в глаза многочисленных избирателей, желающих уже 
вечером 9 августа ознакомиться с результатами выборов, убегали с 
участков через запасные ходы и под прикрытием омоновцев.

А сколько аудиозаписей попало в независимые средства мас-
совой информации о том, как тот или иной местный начальник 
душил членов избирательных комиссий, чтобы они подтасовыва-
ли цифры в пользу одного кандидата в президенты (вы, Алексей 
Дзермант, знаете его фамилию)! Что это, как не уголовное пре-
ступление?! Но правящий режим не дал ходу расследования ни по 
одному такому факту.

Несмотря на то, что накануне Конституционный суд принял 
документ, согласно которому президентские выборы считаются 
завершенными, когда Верховный суд рассмотрит все жалобы, посту-
пившие после голосования, его председатель В.Сукало и члены это-
го высокого органа не стали это делать, а дали тем, кто потребовал 
принципиального разбирательства, формальные отписки. Поэтому 
можно считать, что последняя точка в прошлогодних выборах не 
поставлена до сих пор.

Господин Дзермант считает призыв семерки (G-7) к белорусским 
властям провести, не теряя времени, новые президентские выборы 
вмешательством во внутренние дела нашего суверенного государ-
ства. Кому-кому, а ученому человеку (а мой оппонент, насколько 
мне известно, работает в Академии наук) должно быть известно, 
что права человека, а в нашем случае речь идет об их грубейших 
нарушениях, являются не только прерогативой национального 
законодательства, но и международного. Так что ни о каком вмеша-
тельстве во внутренние дела нашей страны и речи не может идти.

И еще. Алексей Дзермант, упрекая Запад в некоей тенденциоз-
ности по отношению к Беларуси, выдвигает предложение такого 
рода: «…если у них есть вопросы к нашим выборам, то почему бы 
не поставить вопрос и о выборах в США, итоги которых во «мно-
гих нюансах выглядят сомнительными, о чем постоянно говорит 
якобы проигравший на них Дональд Трамп». Странное сравнение, 
не правда ли? В Америке где-то месяц шел пересчет бюллетеней по 
каждому спорному участку. Во всех случаях свой вердикт выноси-
ли суды. А они в США, по сравнению с белорусскими, согласитесь, 
действительно независимые. И как бы тому же Трампу не хотелось 
остаться в Белом доме, пришлось оставить его, поскольку перепро-
веренные результаты голосования оказались не в его пользу. А у нас 
кто-нибудь пересчитывал бюллетени? Нет, конечно. Работа участко-
вых, районных и окружных избирательных комиссий была быстро 
свернута, а Верховный суд, повторяю, не стал рассматривать даже 
жалобы тех претендентов на самый высокий пост в стране, которые 
громогласно заявили о беспрецедентных фальсификациях при под-
ведении итогов голосования.

Слов нет, позиция господина Дзерманта заслуживает критики 
и по многим другим аспектам. И, я уверен, найдут что сказать 
ему еще многие оппоненты. Люди у нас не слепые, своими глазами 
видели, что происходило в стране прошлогодним летом. Скорее бы 
развязался политический кризис, который стал трагедией для всего 
белорусского народа.

о ан Т ШК  и ират .

Яблык ад яблыні  
 далёка не коціцца...

аважаныя  ыта ы, не здзіўляйцеся, што я зараз прывяду шмат цытат.  ры гэтым   
на мове арыгіналаў. а ыць, вы адразу здагадаецеся, каму яны належаць

ОЧ  СКАЗАТЬ

«Наши змагары ненавидят президента за 
то, что его волей и при поддержке народа рус-
ский язык стал одним из государственных. Но 
ведь это наш язык. И Пушкин – наш писатель. 
Чехов, Достоевский, Толстой, Шолохов – это 
наши гении. А ваша Наталья Арсеньева – жена 
полицая и коллаборациониста. Ваша – старая 
конъюнктурщица, жалкая злобная плагиатор-
ша Алексиевич. Жадные до грантов, поездок, 
попоек, лизоблюдства и внимания честолюби-
вые беллетристы. У вас нет ничего своего, кроме 
магазина дешёвых и безвкусных сувениров».

«Мне кажется неслучайным, что Светлана 
Тихановская внешне так похожа на знамени-
тую психопатку Розалию Землячку. Она пообе-
щала офицерам-белогвардейцам безопасность за 
то, что те сложат оружие. А потом погрузила 
их в баржу и приказала её затопить. И радост-
но пела в этот момент».

«Есть два слова, при упоминании которых 
у змагаров случается сладострастный экстаз. 
Нина Багинская. Икона. Звезда. Эталон. Нет 
таких слов, которые бы описали всю невероят-
ность этой женщины. Она уже 70 лет несёт 
флаг. Но иногда она несёт бред».

Так, усе гэтыя выказванні належаць 
прапагандысту канала СТВ Рыгору Азаронку. 
Яго тэлесюжэты ў хоць крыху адукаваных 
гледачоў не выклікаюць нічога, акрамя смеху. 
Бо калі паглыбіцца ў сутнасць многіх цытат, 
заўважаеш, што яе зусім няма, а сама балбатня 
пабудавана выключна на “мове варожасці” і 
фейках. Няцяжка даказаць, што сюжэты 
Азаронка – гэта тэлекілерства, якое мае 
кампраметуючы характар.

Пачну з першага выказвання, дзе аўтар 
згадвае класікаў. Калі ў беларускіх пратэстах 
няма нічога дыскрэдытуючага, то трэба 
нешта прыдумаць, каб скампраметаваць іх 
удзельнікаў. І вось такія, як Рыгор Азаронак, 
прыдумалі. Маўляў, бел-чырвона-белы сцяг у 
гады вайны выкарыстоўвалі калабарацыяністы. 
Як і вядомы гімн “Магутны Божа”, словы якога 
напісала ўзгадваемая Рыгорам Азаронкам 
Наталля Арсеннева. Маўляў, гімн нацысцкі, 
паколькі напісаны калабаранткай на акупаванай 
тэрыторыі. 

Ачарненне Наталлі Арсенневай носіць 
выключна маніпулятыўна-сітуацыйны характар. 
Яшчэ зусім нядаўна тыя ж дзяржаўныя СМІ 
зусім па-іншаму ставіліся і да гімна “Магутны 
Божа”, і да яго аўтара.

Чытаю адну з публікацый ва ўрадавай газеце 
“Рэспубліка”:

“Фестываль духоўнай музыкі “Магутны 
Божа” аб’ядноўвае людзей, якія ў паўсядзённым 
жыцці спрабуюць не забывацца пра высокі 
сэнс быцця. Ініцыятыва творчага духоўнага 
форуму ў Магілёве належыць тагачаснаму 
пробашчу магілёўскага касцёла Унебаўзяцця 
Найсвяцейшай панны Марыі, цяпер біскупу 
Віцебскаму Уладзіславу Бліну. Назва фэста — з 
верша Наталлі Арсенневай “Магутны Божа”, які 
ў спалучэнні з узвышанай музыкай кампазітара 
Міколы Равенскага стаў сапраўдным духоўным 
гімнам хрысціян Беларусі. І выконваецца цяпер 
на самых розных, не толькі рэлігійных мерапры-
емствах”.

Раней лукашэнкаўскія прапагандысты 
не бачылі нічога дрэннага ў згадванні гімна 
“Магутны Божа” і яе аўтара. А што цяпер? Як 
кажуць, пераабуліся?

Некалькі слоў пра паэтку Наталлю 
Арсенневу. Падчас акупацыі яна працавала 
ў “Минской газете”, якая знаходзілася пад 
кантролем акупацыйных уладаў. Менавіта 
таму Рыгор Азаронак характарызуе Наталлю 
Арсенневу як памагатую нацыстаў. Але падчас 
вайны ўсе прадпрыемствы, установы і месцы 
працы знаходзіліся на акупаванай тэрыторыі, ці 
не так, спадар Азаронак? 

У газеце Наталля Арсеннева пісала пра 
беларускую культуру і ніякіх матэрыялаў на 
тэму ўсхвалення гітлерызму і нацызму ніколі 
не друкавала. Хаця, па праўдзе кажучы, пасля 
несправядлівых рэпрэсій да савецкай улады 
сімпатый не адчувала.

Пераходжу да наступнага словавывяржэння 
Рыгора Азаронка. Святлану Ціханоўскую ён 
параўноўвае з Разаліяй Зямлячкай. Разбіраюся, 
чаму менавіта з расійскай рэвалюцыянеркай ён 
вырашыў правесці паралелі. 

Мабыць, ён меў на ўвазе падзею, у якой 
удзельнічала Разалія Зямлячка, – так званы 
“Красный террор в Крыму” пасля ўсталявання 
савецкай улады. Але ж Ціханоўская не мае 

ніякага дачынення да тэрору. Вось ужо каторы 
месяц ён у Беларусі чыніцца з боку рэжыму. 
Пасля 9 жніўня людзі выйшлі на вуліцы, каб 
адкрыта сказаць, што іх галасы ўкралі, вынікі 
прэзідэнцкіх выбараў сфальсіфікаваны, а 
супраць іх кінулі ўзброены да зубоў АМАП.

А якім трэба быць вычварэнцам, каб сказаць 
: “…Светлана Тихановская похожа на психо-
патку Розалию Землячку”. Калі б у нейкай 
недзяржаўнай газеце хто-небудзь выказаўся 
ў такой форме супраць самога Азаронка – 
упэўнена, ён імгненна накатаў бы скаргу 
пракурору. Вядома ж, Святлана Ціханоўская не 
стане апускацца да ўзроўню Рыгора Азаронка.

А вось цытата тэлепрапагандыста пра Ніну 
Багінскую. Акрамя эмацыянальных слоў, 
фактаў, пацвярджаючых іх змест, няма. Якая 
розніца, Рыгор, якая ў каго ікона. Кожны 
моліцца свайму Богу. Якому Богу моліцца 
Азаронак – усім вядома.

Што я хачу яшчэ сказаць. Выкарыстанне 
“мовы варожасці”, як гэта ў Рыгора Азаронка, 
скіравана на дыскрымінацыю пэўных людзей, 
правакуе злачынствы, таму міжнародныя законы 
катэгарычна забараняюць такія выказванні. 
Прапагандысты Аляксандра Лукашэнкі вельмі 
любяць выглядаць “калумністамі”, “аналітыкамі” 
або “журналістамі”, спасылаючыся на 
дэмакратычныя прынцыпы свабоды слова. Але 
калі пачынаеш аналізаваць іх лексіку, то відавочна 
адно: гэта сапраўды мова варожасці, што не 
дазваляецца ў цывілізаваным грамадстве.

Міжволі ўзнікае пытанне: хто ж ён – Рыгор 
Азаронак? Нарадзіўся ў сям’і сумнавядомага 
тэлепрапагандыста Юрыя Азаронка. Як кажуць, 
яблык ад яблыні далёка не коціцца. Вось і 
дакацілася да СТВ – на гэтым тэлеканале Рыгор 
“сур’ёзна” разважае пра палітыку і палівае 
брудам людзей з іншай пазіцыяй.

Вучыўся ў Акадэміі мастацтваў – рэжысёр. 
Мабыць, Рыгор не ажыццявіў задуманыя 
сцэнарыі ў кіно і таму вырашыў іх закінуць на 
СТВ. Чаму не?

Да 2020 года Азаронак-малодшы асвятляў 
рэгіянальныя падзеі на беларускім дзяржаўным 
тэлебачэнні, але падчас кампаніі па выбарах 
прэзідэнта пачаў здымаць сюжэты на 

палітычныя тэмы. І нават заняўся псіхааналізам, 
выстаўляючы дыягназы ўсім, хто не захапляецца 
яго “віртуознай працай”.

Калі пачалася пандэмія каранавірусу, Рыгор 
агучыў канспіралагічную версію аб паходжанні 
захворвання. Здагадаецеся, хто вінаваты? ЗША 
нарабілі бяды, а Лукашэнка цяпер супрацьстаіць 
пандэміі. Заўважу, у такой канспіралогіі ён не 
першы.

Рыгор Азаронак публічна абвінавачваў штаб 
Святланы Ціханоўскай у намерах пабудаваць у 
Беларусі канцлагер, параўноўваў пратэстоўцаў з 
нацыстамі і ўсё пашыраў свае канспіралагічныя 
версіі. Былых супрацоўнікаў тэлебачання 
абвінавачваў у дэманстратыўным звальненні 
і далучэнні да пратэстаў узамен на “вялікія 
грошы”. Цікава, а колькі плацяць Рыгору 
за хлусню на дзяржаўным узроўні? Толькі 
медалямі “За отвагу”? 

Узгадаем, Рыгор Азаронак зняў сюжэт  пра 
нібыта камфортныя ўмовы ў СІЗА. І як казала 
старшыня Савета Рэспублікі Наталля Качанава 
на сустрэчы са студэнтамі БДУ:“Я там не была. 
Не знаю, какие условия”. Затое я не па добрай 
волі правяла за кратамі цэлых 30 сутак і магу 
распавесці за кубачкам гарбаты з малінавым 
варэннем, якія там “камфортныя ўмовы”. У 
камеры, скажам, на чатыры месцы пятнаццаць 
палітзняволеных, а то і болей. За месяц – ні 
адной перадачы, хаця сваякі разлічвалі, што ўсе 
яны будуць уручаны асуджаным своечасова. А 
пра душ – і гаворкі няма…

Творчасць Рыгора нагадвае колішнюю 
дзейнасць яго бацькі – Юрыя Азаронка. Ён 
“праславіўся” ў 1995 годзе пасля таго, як зняў 
дакументальны фільм “Ненависть: дети лжи”, 
у якім параўнаў калабарантаў часоў Другой 
сусветнай вайны з сучаснымі беларускімі 
нацыяналістамі. І ў сына такія ж нічым не 
падмацаваныя закідоны.

Спадзяюся, што ў новай  Беларусі Рыгор 
Азаронак здыме рэальны рэпартаж з СІЗА, 
а ўсе яго выказванні застануцца прадметам 
філалагічных даследаванняў.
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Отставка Авакова
ж дают л  кра ну потрясен я

НА СВЯЗИ  КИЕВ

Минувшая неделя в Украине 
отмечена, можно сказать, сен-
сационной новостью: министр 
МВД Арсен Аваков добровольно 
написал заявление об отставке. 
2695 дней в должности министра 
МВД – это рекорд для чинов-
ника такого уровня в Украине. 
Ранее никогда ни один министр 
не находился на своем посту на 
протяжении почти семи с поло-
виной лет. Фактически, будучи 
министром МВД, Арсен Аваков 
работал с тремя президентами, 
включая врио главы государства 
Александра Турчинова, с четырь-
мя премьер-министрами в пяти 
правительствах. Завидное поли-
тическое долголетие.

Казалось бы, ничто не предве-
щало принятия министром МВД 
такого радикального решения. По 
сути, оно стало неожиданностью 
даже для его близкого окруже-
ния. В понедельник Арсен Аваков 
встретился с только что приле-
тевшим в страну высокопостав-
ленным американским чиновни-
ком Госдепа Джорджем Кентом, 
находящимся в ранге Временного 
Поверенного в Делах США в 
Украине, а уже во вторник 13 
июля к концу рабочего дня поя-
вилось его заявление об отставке.

Решение было столь неожидан-
ным, что даже те, кто с завидным 
постоянством регулярно пред-
рекал скорую отставку Арсена 
Авакова на протяжении всей 
его продолжительной каденции, 
впали в некий ступор. Основная 
масса злопыхателей ожидала и 
прогнозировала, что отставка 
чиновника-долгожителя, возглав-
ляющего одно из ключевых сило-
вых министерств Украины, будет 
обязательно скандальна, с ярко 
выраженным политическими 
конфликтом между президентом 
Украины и министром-тяжелове-
сом.

Арсен Аваков, ставший после 
победы на президентских выбо-
рах в 2005 году Виктора Ющенко 
руководителем Харьковской 
областной государственной адми-
нистрации, за свою политическую 
карьеру стал одним из ключевых 
и влиятельных политических 
игроков в Украине. Он достаточ-

но долго возглавлял своеобразное 
министерство-монстра, включаю-
щее в себя не только полицию, 
миграционную службу, госслуж-
бу по чрезвычайным положени-
ям, погранслужбу, но и мощные, 
по сути, армейские подразделения 
Национальной гвардии, воору-
женные тяжелой артиллерией и 
танками.

На этой должности, одной 
из ключевых в правительстве, 
Аваков прослыл чиновником с 
независимыми от обстоятельств 
мнением и действиями, челове-
ком, которого не смог взять под 
контроль прошлый президент 
Украины Петр Порошенко, что 
в результате стоило тому карье-
ры. Именно Арсен Аваков во 
время президентской кампании 
заявил, что не допустит в стра-
не готовящуюся скупку голосов 
избирателей и тотальную фаль-
сификацию итогов голосования. 
А его подчиненные предприняли 
ряд действий, разрушивших схе-
мы, которые по замыслу должны 
были привести к узурпации вла-
сти Петром Порошенко.

И вот такая независимая мощ-
ная политическая фигура тихо и 
буднично, без каких-либо скан-
далов покинула свой пост. Ушел 
Арсен Борисович спокойно и с 
достоинством, без истерик и улич-
ного противостояния, без нагне-
тания и дестабилизации, чего так 
долго ожидали в предвкушении 

раздрая апологеты Медведчука и 
Порошенко. Аваков не дал анти-
государственным силам восполь-
зоваться моментом и качнуть 
ситуацию в стране.

А они старались, скрупулезно 
выискивали триггеры, которые, 
по их мнению, стали спусковым 
крючком в отставке силового 
министра. Пытались подчеркнуть 
противоречия между ним и пре-
зидентом, которые должны были 
спровоцировать дестабилизирую-
щий конфликт. Но, увы, картинки 
для любителей конспирологиче-
ских версий и тех, кто ожидал 
публичного противостояния, не 
получилось, стороны разошлись 
мирно, без скандала и через сво-
их доверенных лиц публично это 
почеркнули, поблагодарив друг 
друга и заверив, что конфликта 
не существует.

Советник главы Офиса прези-
дента Украины Михаил Подоляк 
высказал слова благодарности 
Арсену Борисовичу и предрек: 
«Не сомневаюсь, что совсем скоро 
мы с удивлением обнаружим, что 
именно Арсен Аваков окажется 
единственным, кто сохранит 
настоящее уважение общества, 
из всех пришедших к власти в 
2014 году. И это будет абсолютно 
заслуженно… Именно Аваков про-
являл принципиальность тогда, 
как у небезызвестного «честно-
го человека» Петра Алексеевича 
зашкаливало количество схема-

тозов в крови. Это было очень 
ценно для нашего общества, так 
как сохранило нам возможность 
остаться свободными и не впасть 
в мракобесие».

Близкий человек ушедшего в 
отставку министра и его заме-
ститель по должности Антон 
Геращенко заявил: «Это решение 
было абсолютно спокойным, взве-
шенным, оно давно готовилось, и 
в узком кругу это было доста-
точно давно известно. После 
отставки Арсен Борисович будет 
помогать президенту в том, что-
бы сохранять, беречь Украину и 
усиливать ее во всех направлени-
ях». А в отношении преемника 
на посту министра им было ска-
зано: «Также он будет содейство-
вать председателю комитета 
Верховной Рады по вопросам пра-
воохранительной деятельности 
Денису Монастырскому в назна-
чении на должность главы МВД 
страны. Они хорошо знакомы, и 
это определенная преемствен-
ность».

Жаждущие крови Владимира 
Зеленского и ранее прогнози-
ровавшие, что он не удержится 
в должности и полугода, после 
того как скандала не произо-
шло, почему-то сделали для себя 
вывод, что в их понимании «кры-
сы» якобы побежали с корабля. 
Другие решили, что уход Арсена 
Авакова значительно ослабит 
неофита-президента и Украину 
осенью ждут тяжелые времена. 
Грядут некие события, которые 
сметут Владимира Зеленского, 
и проигравшие ему политиче-
ские силы якобы снова вернут-
ся и будут строить некую «свою» 
Украину. Свежо предание…

Безусловно, настанет то вре-
мя, когда Зеленский покинет пост 
президента, но отставка Авакова 
скорее говорит об усилении пре-
зидента и о том, что ему уже 
не нужен умудренный опытом 
«дядька» на ключевой позиции в 
силовых структурах. Сам спра-
вится с предстоящими вызова-
ми…
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Австрийцы смогут 
продавать и покупать 
солнечную энергию

Люди, у которых на участке установлены солнеч-
ные панели, иногда производят избыточное количе-
ство электричества.

Теперь австрийцы смогут продавать и покупать 
солнечную энергию с помощью специального прило-
жения E-Fairteiler, пишет euro-pulse.ru.

Новая технология помогает создавать сообще-
ства по обмену чистой энергией по всей Верхней 
Австрии – федеральной земле на севере страны. 
Теперь австрийцы – владельцы солнечных панелей 
– смогут продавать излишки энергии другим заин-
тересованным сторонам, которые подключены к сети 
сообщества.

Энергетическая компания, создавшая это при-
ложение, будет лишь посредником между потреби-
телями и производителями. Австрийцы сами смогут 
устанавливать цены на свою энергию.

Если солнце не светит и в сообществе ни у кого 
нет электричества, компания может продать свою 
энергию по фиксированной стоимости. Единственное 
требование для покупки и продажи энергии – это 
наличие «умного счетчика», который в цифровом 
виде регистрирует потребление электроэнергии.

Верхняя Австрия – лидер по производству сол-
нечной энергии в стране. Только в прошлом году в 
этой федеральной земле были установлены фото-
электрические системы, способные производить 
93 мегаватта/час электроэнергии. Это составляет 
25% от всех возобновляемых источников энергии в 
Австрии.

Евросоюз поставил новую целью – сократить 
выбросы CO2 на 55% к 2030 году по сравнению с 1990-
м, а Австрия планирует достигнуть нулевого выброса 
парниковых газов уже к 2040 году.

Разработана одежда,  
защищающая от жары

мная ткань создана группой к тайск х у еных. сновной е осо енностью 
является спосо ность сохранять холод во время высокой температуры.

Эйфелеву башню открыли  
для посещения спустя  

девять месяцев простоя
В ар же 1  юля открыл  й елеву ашню, которая не ра отала  

для посет телей в связ  с распространен е коронав руса. 

Женщина впервые  
прошла экзамен для службы  

в спецназе ВМС США

Беспилотное электротакси  
без места для водителя

омпан я  вход т в экос стему ера  
показала протот п автономного электромо ля ез места 

для вод теля. азра отка полу ла назван е .
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При посещении ее люди старше 
11 лет должны иметь маску и соблю-
дать социальную дистанцию. Число 
посетителей ограничено на 50%. До 
20 июля памятник смогли посетить 
все желающие. А с 21 июля от всех 
посетителей старше 18 лет стали тре-
бовать сертификаты о прохождении 
вакцинации. 

Эйфелеву башню закрыли в марте 
прошлого года из-за распространения 
коронавируса. Но спустя три меся-

ца ее работу восстановили, однако в 
октябре снова закрыли из-за новой 
волны ковида.

Во Франции с 21 июля начали дей-
ствовать новые правила вакцинации. 
С этого числа без прививки или отри-
цательного ПЦР-теста нельзя посе-
щать кинотеатры. А с начала августа 
без них не пустят в рестораны, кафе и 
торговые центры. Также непривитым 
нельзя будет купить билет на самолет 
или поезд. 

Для создания такой ткани специалисты 
использовали тефлон, пластик, а также 
титановые волокна. Ученые назвали его 
“Метаткань”.

Именно метафабрика позволяет успеш-
но развеять излишки тепла. Также было 
проведено испытание, на котором несколь-
ко добровольцев находились на протяже-
нии часа под палящим солнцем.

По полученным результатам, темпера-
тура испытуемого в новой одежде подня-
лась до 31 градуса. У человека же в обыч-
ной одежде температура тела поднялась до 
38 градусов.

По результатам второго исследова-
ния, в котором изучали накопление 

температуры машинами с различным 
покрытием. Одну машину оставили 
без покрытия, вторую покрыли стан-
дартной крышкой, купленной в мага-
зине, а третью накрыли метафабри-
кой. Полученные результаты показали, 
у машины без покрытия температура 
составила 60C, в машине с покупной 
крышкой – 57C, а в машине с метафа-
брикой – 30C.

По-Чун Хсу, специалист из 
Университета Дьюка в Северной Каролине 
считает, что широкое распространение 
такой одежды может помочь справиться с 
негативным влиянием жары.

(med-heal.ru)

ВОТ ЭТО ДА

ЭВРИКА

Впервые в истории женщина 
смогла сдать экзамены для службы 
в управлении специальных опера-
ций ВМС США, в состав которого 
входят «морские котики». Ее имя не 
разглашается из соображений без-
опасности. 

«Стать первой женщиной, окон-
чившей военно-морскую специальную 
военную подготовку, – это выдаю-
щееся достижение, и мы невероят-
но гордимся нашим товарищем по 
команде. Как и ее коллеги-операторы, 
она продемонстрировала характер, 
когнитивные и лидерские качества, 

необходимые для того, чтобы присо-
единиться к нашим силам», – заявил 
контр-адмирал, командующий управ-
лением ВМС США Хью Ховард.

Операторы боевых катеров долж-
ны уметь владеть оружием, навы-
ками навигации, оказания первой 
помощи, знать инженерное дело и 
тактику спецопераций, прыгать с 
парашютом.

Всего 18 женщин пытались 
попасть в спецназ ВМС США. Из 
них 14 не смогли закончить обуче-
ние, трое еще готовятся к итоговому 
экзамену.

«В основе конструкции ФЛИПа 
– электрическая платформа соб-
ственной разработки. В движение 
платформа приводится электро-
двигателем, а источником пита-
ния является модуль сменных 
батарей. Ноу-хау компании – ком-
поновка элементов питания, кото-
рая позволяет заменить все моду-
ли не более чем за пять минут, 
что сравнимо с заправкой тради-
ционным топливом стандартно-
го автомобиля. <...> Компоновка 
ФЛИПа позволяет использовать 
в качестве источников энергии не 
только электричество, но и другие 
носители альтернативного топли-
ва, в том числе газ и водород», – 
говорится в сообщении «Сбера».

ФЛИП имеет габариты небольшо-
го легкового автомобиля (3,62 метра 
в длину и 1,95 метра в ширину), но 
вмещает 6 человек за счет увеличен-
ного пространства в салоне и отсут-
ствия органов управления и иных 
элементов, привычных для машин 
с двигателем внутреннего сгора-

ния. Платформа, лежащая в основе 
ФЛИПа, обеспечивает гибкость ком-
поновки: на ней можно разместить 
разные надстройки, включая грузо-
вую или комбинированную.

«ФЛИП от SberAutoTech спроек-
тирован для эксплуатации по сцена-
риям новой мобильности: полностью 
подключенное, автономное и безо-
пасное такси будущего будет при-
вычно доступно через пользователь-
ское приложение. Персонализация и 
безопасность обеспечивается тех-
нологиями биометрии (распознава-
ние лиц пассажиров), а также ком-
фортной коммуникацией с помощью 
виртуального ассистента «Салют». 
Свою поездку можно персонализиро-
вать, используя навыки и сервисы 
экосистемы и партнеров «Сбера», 
– добавили в компании, уточнив, 
что автопилот ФЛИПа, использую-
щий при движении комплекс лида-
ров, радаров и камер, соответству-
ет пятому (максимальному) уровню 
автономности.
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Почти год назад Ольга Cемашко ушла с работы, которой отдала 20 лет, 
и вместе с семьей уехала за границу. Она рассказала, как после выборов с 
государственного радио массово увольнялись сотрудники, а также о том, 
что для нее самой стало триггером.

 

«Стало понятно, что Ермошину мы 
не должны больше ставить»

– В службе информации Белорусского радио я вела «Радиофакт», отве-
чала за экономику. У меня был свой экономический проект, я работала с 
экономическим блоком правительства, Нацбанка, входила в пул премьер-
министра, – рассказывает Ольга.

Она вспоминает, что последняя президентская кампания, в отличие от 
предыдущих, на радио проходила почти незаметно.

– В этот раз установка была такая: президентские выборы – это не 
новость, и мы не акцентируем на них внимание. Все новости, которые каса-
лись кампании, из официальной хроники исчезли. Даже Ермошина букваль-
но пару раз о чем-то объявила, провела одну пресс-конференцию, и потом 
ее убрали из информационного поля, даже с телевизионного эфира начали 
снимать.

Прошел анонс, что будет программа Маркова с Ермошиной, но ее сняли, 
и стало понятно, что Ермошиной больше нигде не будет, и мы не должны ее 
ставить, даже в ЦИК наши журналисты не ходили, когда вручали докумен-
ты кандидатам, – рассказывает собеседница.

На госрадио не освещали задержания Тихановского, Бабарико и последо-
вавшую реакцию людей.

– Было дано указание, чтобы нигде не упоминался «Белгазпромбанк». 
Хотя я сама неоднократно освещала деятельность этого банка и брала 
интервью у Бабарико.
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Когда Виктор Дмитриевич заявил, что намерен баллотироваться в пре-
зиденты, поняла, что этого решения ждали все. Я подписывалась за тройку 
основных претендентов в кандидаты, но мой голос был за Бабарико.

Он действительно эффективный менеджер, который нужен нашей стране 
на данном этапе. Беларусь – страна упущенных возможностей, и, думаю, 
Бабарико помог бы нам их наверстать.

Дело в том, что в нашем правительстве звучало много разных, в том чис-
ле и толковых, здравых рассуждений и предложений, с учетом того, что наш 
Кабинет министров работал с разными международными институтами. Но 
всё обычно упиралось в то, что называли «отсутствием политической воли». 
Так говорили, чтобы не называть вещи своими именами и не указывать 
истинную причину, о которой мы все знаем, – говорит Ольга.

После ареста Бабарико с Белорусского радио начали увольняться первые 
сотрудники. Собеседница признается, что лично для нее триггеров в про-
шлом году было слишком много. Поэтому решение об уходе с радио было хоть 
и тяжелым, но единственно верным.

– Я помню, как в мае Ермошина объявила дату выборов, и я задала ей 
вопрос, чего она ожидает от этой президентской кампании. Она ответила, 
что все будет, как и в прошлые годы, никаких новых политических акторов 
на политической сцене никто не ждет.

Сразу после этого объявил о своих президентских амбициях Валерий 
Цепкало, потом Виктор Бабарико. После его задержания с радио начали 
увольняться журналисты. Нас тогда собрали и сказали: кто не согласен – мы 
никого не держим.

Я любила свою работу и даже последние несколько лет отмечала неко-
торые положительные сдвиги в плане экономики. Но потом случился коро-
навирус, и я увидела, как власти бросили на произвол судьбы и людей, и 
бизнес.

Потом посадили Сергея Тихановского и Виктора Бабарико. У меня про-
должал накапливаться какой-то внутренний диссонанс, и начинались диа-
логи с собственной совестью. Следующим триггером для меня стали про-
блемы с водой в Каменной Горке, где мы жили. Я была на встрече с главой 
нашего Фрунзенского райисполкома Сергеем Шкрудневым не как журна-
лист, а как житель, и хотела спросить у него только про качество воды.

Но он в ответ начал хамить, оскорблять, назвал нас «майданутыми 
айтишниками», которые недовольны властью в стране. Меня поразило 
такое отношение к людям. Шкруднев был в чате Каменной Горки, и к нему 
иногда обращались с вопросами. Когда начали давать воду и она вызывала 
сомнения, люди спросили, можно ли ее пить, на что он ответил, что… у него 
закончился рабочий день.

А на территории нашего района находятся несколько интернатов для 
детей, и мы сами организовывали подвоз питьевой воды туда, – вспоминает 
собеседница «Салiдарнасцi».

«Идут нарядные члены комиссии, а со 
всех сторон им люди кричат «Позор!»

Еще одним знаковым событием для Ольги стало голосование премьер-
министра Романа Головченко, которое проходило 8 августа в сопровождении 
пула журналистов.

– Он голосовал в гимназии на улице Мельникайте. Там на крыльце сиде-
ли независимые наблюдатели, потому что их не пустили в помещение для 
голосования. Они увидели журналистов и подошли к нам, чтобы рассказать 
о той несправедливости, которая происходит, о данных, которые они под-
считали и которые не совпадали с официальными цифрами.

Это были обычные люди, некоторые с детьми, и они приходили туда 
каждый день, чтобы вести эти подсчеты. Было неприятно понимать, что 
тебя ассоциируют с теми, из-за кого все это происходило, – признается 
Ольга.

В день выборов она сама на своем участке в Каменной Горке проголосовала 
за Светлану Тихановскую.

– На работе нас никто не агитировал. Вообще, последний раз со мной 
подобное произошло в начале 2000-х. Я была старостой группы в универ-
ситете, нас собрал тогдашний ректор Козулин и сказал: «Вы же понимаете, 
за кого надо голосовать», намекая на Лукашенко. Сейчас ничего такого не 
было.

9 августа почти вся редакция была дома, с весны нам разрешали работать 
дистанционно. Но в тот день не было интернета. По-моему, для радио это не 
играло никакой роли, там всё равно ничего не освещали. А вот «Белая Русь» 
объявила на 9 августа онлайн-марафон с включением экспертов из разных 
стран.

Я попыталась посмотреть этот эфир, но, так как ничего не было, пошла 
на свой участок, который находился среди нескольких в школе №42. Я виде-
ла эти огромные очереди людей с белыми браслетами, кучи бюллетеней, 
сложенных гармошкой.

В восемь вечера мы пришли узнать результат, но к нам никто не вышел, 
и результатов не вывесили. Члены комиссий попытались уйти через чер-
ный ход, но школьники и родители знали все выходы и ожидали там тоже. 
Приехал ОМОН, чтобы эвакуировать комиссии. Они, оттеснив людей, взяли 
под охрану выходы и подогнали автозаки. Видимо, у омоновцев другого 
транспорта нет.

И вот представьте картину: около часа ночи учителя во главе с дирек-
тором выходят из школы в сопровождении ОМОНа, потому что им нужно 
дойти до этих автозаков. А на выборы они одеваются как на праздник. 
Идут все такие в нарядных костюмах, в юбках-карандашах, а со всех сторон 
их ученики, родители, просто жители района, люди из окон близлежащих 
домов кричат «Позор!».

Делегация закрывает лица пакетами, а потом они пытаются залезать в 
автозаки. Но там ступенька высокая, и в узкой юбке это сделать сложно. 
Омоновцы подкидывают теток, те неуклюже выпадают – зрелище смешное 
и нелепое. Помню, подумала тогда: это же уважаемые люди, гордость стра-
ны, – делится Ольга.

На следующий день, 10 августа, она отказалась вести «Радиофакт» и 
делать информационные материалы. Наша собеседница говорит, что оказа-
лась далеко не одна такая принципиальная.

– Коллеги-информационщики начали увольняться массово. Было даже 
такое, когда человек вроде бы начинал читать выпуски новостей, а потом 
уходил прямо со смены, не доработав. Первый канал остался практически 
без новостников, половина сотрудников точно ушла или отказалась вести 
новости. Но уходили и из других редакций. К руководству, наверное, каж-
дый час кто-то заходил с заявлением.

В коридорах все обсуждали только один вопрос: ты уже написал заявле-
ние или еще собираешься?

Мне пришлось довести две экономических программы, которые я делала 
с коллегой, потому что тот был в отпуске. Когда он вышел, сразу же попро-
силась в отпуск, по регламенту это можно было сделать через две недели, и 
на эти две недели я взяла отпуск за свой счет. Больше я на радио не верну-
лась.

Хорошо помню свой последний рабочий день в первую послевыборную 
неделю. Я ждала «звук» Головченко, который был где-то на выезде. Было 
часов 6–7 вечера. Сотрудников в эти дни отпускали домой пораньше в связи 
с событиями в городе. Я осталась одна с омоновцами, которые охраняли 
Дом радио, потому что это стратегический объект.

Их было много на всех этажах, с собаками. А кругом – зловещая тишина, 
понимаете, даже во дворе, куда выходили окна, не было никого на детской 
площадке, как обычно. Интернет не работал, и мне стало жутко, почему-то 
вспомнились слова из песни «здесь птицы не поют, деревья не растут».

Через VPN удалось узнать о том, что Каменная Горка собирается идти на 

Пушкинскую. Я вышла с работы – город пустой. Я выдохнула оттого, что 
закончился этот рабочий день и период в моей жизни, и стала добираться 
на Пушкинскую. Там действительно в тот вечер было огромное количество 
людей, – рассказывает наша коллега.

Она говорит, что в Дом радио заходила еще несколько раз, чтобы под-
писать письма в защиту журналистов и против насилия, в поддержку 
«Сталіцы», когда канал забастовал. Плюс всех сотрудников, в том числе 
отпускников, вызвали для встречи с руководством Белтелерадиокомпании. 
Но встреча так и не состоялась.

Домой готовы идти пешком
Ольга уверена, что за прошедшее после выборов время из госСМИ ушли все 

профессионалы.
– Я не могу осуждать коллег, которые остались. У каждого свои жиз-

ненные обстоятельства, кто-то мать-одиночка, у кого-то кредиты и т.д. Что 
касается тех, кто воспользовался ситуацией, так называемых «азарёнков», то 
я их не могу оправдать.

Но надо понимать, что для этих «специалистов» только в такое время и 
появился шанс выдвинуться и сделать карьеру. Посмотрите, кто эти люди, 
которые сейчас мелькают на экранах. Это те, о ком во времена профессио-
налов никто ничего не слышал и не знал.

Может, они и числились где-то, но их никто не выпускал в паблик, пото-
му что все прекрасно понимали их потенциал. Когда ушли профессионалы, 
настало время таких людей. На радио, я помню, никого не заставляли гнать 
пропаганду. Те, кто это делал, делали по собственному желанию, – считает 
собеседница.

Вместе с семьей Ольга уехала из Беларуси еще в сентябре прошлого года.
– Практически сразу мой муж-айтишник посмотрел на всё это и сказал, 

что меня надо увозить. Вскоре его по работе перевели в Киев, и мы пере-
ехали всей семьей. Я думала, что буду там просто женой, оставила дома всю 
технику, все диктофоны.

Но через две недели на меня стали выходить коллеги из разных СМИ и 
просили делать какие-то материалы про эмиграцию. Я начала сотрудничать 
с «Радыё Рацыя». А потом польское радио Wnet открыло в Киеве и Варшаве 
белорусские редакции – радио «Ўнет». Я начала в Украине, затем переехала 
в Польшу, где возглавила службу информации радио «Ўнет». Еще до нового 
года было очень сложно собрать коллектив, журналисты не хотели уезжать 
из Беларуси. Зато потом, к сожалению, коллеги стали переезжать массово.

 и ра ии рна и т  рово т но тво а и  о и арно ти  
р р ированн и о а и и наро о  ар и.

Всем, кому мы могли, мы дали работу. Сейчас у нас очень хороший про-
фессиональный коллектив, который хотелось бы сохранить. В будущем 
думаем о том, чтобы вернуться и всей редакцией продолжить работать в 
Беларуси.

Я сама лично готова вернуться в любой момент. Многие из нас ждут, 
когда наконец белорусы выстроятся у нашей границы, чтобы ее пересечь 
в белорусском направлении, а не в обратном. Люди готовы идти пешком, – 
заверила Ольга.

(Салідарнасць)

л га К  кс урнал стка Первого канала рад о:

«Увольнялись массово, некоторые 
уходили прямо со смены, отказываясь 

читать новости»

 рио  ра от  на ор о  ра ио.
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КОНС ЛЬТАЦИЯ ПСИ ОЛО А

Почему люди изменяют? Надо ли 
признаваться в адюльтерах? В каких 
случаях с неверными партнёрами нужно 
расставаться, а в каких — прощать? 
Можно ли как-то защитить себя от  ̂
измен? Об этом Mb^pasroBtpH^aeM^
с семейным психологом, гештальт- 
терапевтом Ириной ПОПОВОЙ.

С И Г Н А Л
О Н Е Б Л А Г О П О Л У Ч И И

ОЛЬГА ПОКЛОНСКАЯ

ЕСТЬ ЛИ ПРАВО ХОДИТЬ НАЛЕВО?
—  В разных культурах и даже у разных лю
дей —  своё представление об изменах и своё 
отношение к ним, Для когото восхищение 
красивой женщиной (мужчиной), чаепитие и 
разговор с одноклассником воспринимаются 
как неверность. Что такое измена на взгляд 
психолога?
— Традиционно изменой считают сексуальную не-

верность. Но всё гораздо сложнее и глубже. Любимый 

человек — одна из важнейших опор в жизни. Мы 

испытываем к нему сильные чувства, привязываемся, 
хотим чувствовать себя защищёнными, значимыми и 

желанными. Брак обычно подразумевает заключение 

некого «эмоционального контракта» — мужчина и 

женщина в нём проясняют, что для них допустимо, а 

что — нет. Если пара на этапе создания семьи до-

говаривается о сохранении сексуальной верности, то 

физическая близость с другим партнёром, конечно, 

будет расцениваться как измена. Если партнёры до-

пускают наличие любовников, то тогда устраивать 

сцены ревности из-за связей на стороне не оправдан-

но. Некоторые женщины посещение мужем сайтов 

знакомств рассматривают как эмоциональную изме-

ну, демонстрацию того, что они неинтересны своему 

спутнику. Мужчина же может так самоутверждаться, 

«мстить» жене, например, за ту глухоту, нечуткость, 

которую она проявляет в отношениях с ним.
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Есть ли право ходить налево?
– В разных культурах и даже у разных 

людей – свое представление об изменах и 
свое отношение к ним. Для кого-то вос-
хищение красивой женщиной (мужчи-
ной), чаепитие и разговор с одноклассни-
ком воспринимаются как неверность. Что 
такое измена на взгляд психолога?

– Традиционно изменой считают сексу-
альную неверность. Но все гораздо слож-
нее и глубже. Любимый человек – одна из 
важнейших опор в жизни. Мы испытыва-
ем к нему сильные чувства, привязываемся, 
хотим чувствовать себя защищенными, зна-
чимыми и желанными. Брак обычно подраз-
умевает заключение некого «эмоционально-
го контракта» – мужчина и женщина в нем 
проясняют, что для них допустимо, а что 
нет. Если пара на этапе создания семьи дого-
варивается о сохранении сексуальной вер-
ности, то физическая близость с другим пар-
тнером, конечно, будет расцениваться как 
измена. Если партнеры допускают наличие 
любовников, то тогда устраивать сцены рев-
ности из-за связей на стороне неоправдан-
но. Некоторые женщины посещение мужем 
сайтов знакомств рассматривают как эмоци-
ональную измену, демонстрацию того, что 
они интересны своему спутнику. Мужчина 
же может так самоутверждаться, «мстить» 
жене, например, за ту глухоту, нечуткость, 
которые она проявляет в отношениях с ним.

– Можно ли назвать самые распростра-
ненные причины измен? Что чаще все-
го толкает мужчин и женщин к походам 
налево?

– Причин может быть очень много. 
Зачастую измена – сигнал того, что в браке 
человеку чего-то остро недостает и он ищет 
это на стороне. Порой мы удивляемся, когда 
от красивой, умной, успешной жены муж 
уходит к заурядной и неинтересной, каза-
лось бы, особе. А объяснение простое: муж-
чина находит в ней то, чего ему не хватает в 
семье. Порой у супругов не совпадают (или 
заметно меняются с возрастом) сексуальные 
потребности. Нередко с годами из-за быта, 
усталости из отношений супругов уходит 
теплота, эмоциональность. Возродить их не 
получается, и тогда мужчина и женщина 
могут искать того, с кем можно эмоциональ-
но наполниться, чтобы чувствовать себя 
желанными и любимыми. Или один пар-
тнер стремительно развивается, а другой не 
поспевает за ним, и со временем муж и жена 
становятся чужими друг для друга, их объ-
единяют только быт и дети. Порой корни 
измен в том, что люди не хотят признавать и 
решать проблемы в семье. Одному из супру-
гов плохо, тяжело в отношениях, а второй 
упорно ничего не замечает. И чтобы как-то 
забыться, ищут утешение в ком-то вне род-
ных стен. Крепкими обычно оказываются 
те союзы, где партнеры понимают, поддер-
живают, радуются успехам, ценят, подчер-
кивают достоинства, повышают значимость 
друг друга.

Прощать или расставаться?
– Существует мнение, что измены спо-

собны порой даже скрепить семью. В 
каких случаях?

– Часто измена – это сброс напряжения. 
Разовые, короткие любовные истории могут 
играть некую положительную роль для 
обретения душевного равновесия. И всё же 
побочные эффекты адюльтеров не способ-
ствуют укреплению семьи, а, наоборот, под-
тачивают ее фундамент, ослабляют скрепы, 
разрушают самое главное в паре – доверие.

– На ваш взгляд, нужно ли признавать-
ся в измене, если уж она случилась?

– Всё зависит от внутреннего выбора 
самого человека и от того, какой была изме-
на. Есть единичные измены, которые случа-
ются в командировках, после корпоратив-
ной вечеринки, а есть такие, которые длятся 
годами, иногда десятилетиями. Если спут-
нику, с которым прожито 20 счастливых лет, 
проговориться о грехах молодости, то это, 

думаю, не приведет к разводу.
Но если признаться в многолетней, пусть 

даже завершившейся, связи, то, конечно, 
это нанесет партнеру глубокую рану. Жить 
после измены так, будто ничего не было, 
невозможно. Поэтому, если отношения цен-
ны и есть потребность поделиться свои-
ми секретами, понять причины неверности, 
разобраться в своих внутренних конфлик-
тах, лучше обратиться к психологу. С супру-
гом же стоит открыто поговорить о лич-
ной неудовлетворенности и вместе поискать 
решение.

– Для кого-то измена – это катастрофа, 
а для кого-то – «дело житейское». Чем объ-
яснить разницу в реакциях и отношении к 
адюльтеру?

– Сомневаюсь, что на измену партнера 
можно совсем не реагировать. Отсутствие 
эмоций в таких случаях – доказательство 
того, что глубокой привязанности и дове-
рия между супругами либо никогда не 
было, либо они основательно подорваны. 
Мужчины могут никак внешне не проявлять 
своих подлинных чувств, но если неверность 
женщины приносит страдания, то они могут 
«отреагировать» инфарктом или сердечной 
аритмией. Если человек ценен и дорог, если 
в отношения с ним вложено много эмоций, 
времени, сил, то в любом случае он (она), 
узнав об измене, будет страдать.

– Вы сторонница того, чтобы, узнав о 
неверности, прощать, или считаете, что 
нужно расстаться с партнером?

– Единой рекомендации нет. Вот недав-
но у меня на приеме была пара. Муж изме-
нял жене на протяжении 15 лет. При этом 
женщина считала супруга едва ли не иде-
альным. В какой-то момент жена стала 
догадываться о его неверности, и партнер 
во всем признался. Ко мне они обрати-
лись за консультацией, потому что хотели 
сохранить брак. Мужчина к этому времени 
завершил связь с любовницей. Эта пара 
вызвала уважение признанием обоюдной 
ответственности за происшедшее, готовно-
стью работать над отношениями, стремле-
нием вернуть доверие. Если оба партнера 
настроены именно так, если они дорожат 
семьей, то у них есть будущее. А если 
людей ничего не связывает или только 
один супруг заинтересован в сохранении 
отношений, то их брак обречен.

– Сколько примеров, когда человек зна-
ет об изменах своего спутника жизни, но 
закрывает на это глаза! Чем это объясняет-
ся? В каких случаях это оправдано?

– Опять же это личный выбор каждого. 
Если свою семейную жизнь человек считает 
вполне счастливой, то измену он может рас-
ценить как ошибку, слабость, на которую все 
имеют право и которая не стоит того, чтобы 
рушить многолетние отношения. Он боится 
потерять своего спутника, не хочет или не 
умеет прояснять конфликты. Но важно себя 
не обманывать! Один партнер может быть 
готов простить неверность, а другой может 
считать отношения исчерпанными и быть 
готовым к разрыву. Часто на супружеские 
измены закрывают глаза из страха перемен, 
одиночества, финансовых трудностей и так 
далее. Особенно это характерно для возраст-
ных пар, когда уже меньше сил и ресурсов и 
начинать всё с нуля страшновато.

Сердце красавицы склонно к 
измене?

– Согласны с тем, что мужчины менее 
склонны прощать измену, чем женщины?

– На развод сегодня чаще подают жен-
щины, но не только из-за неверности мужей, 
а по самым разным причинам. Мужчины 
более бурно реагируют, узнавая о связях 
супруги на стороне, и обычно быстрее могут 

решиться на развод. Но есть примеры, когда 
мужчины прощают спутницам их измены.

– Распространенная точка зрения: муж-
чины склонны к изменам в силу своей 
полигамности. Но некоторые современные 
женщины – настоящие Казановы… Это 
результат эмансипации?

– Склонность к изменам представите-
лей сильного пола физиологически более 
объяснима. Мужчина как биологический 
вид заинтересован в том, чтобы оплодот-
ворить как можно больше самок и полу-
чить максимально здоровое потомство. А 
женщина ради здоровых, красивых, умных 
детей стремится выбрать самого сильного, 
работоспособного, перспективного самца. 
В процессе своего развития девочка долж-
на научится находить лучшего спутника 
для продолжения рода. Сексуальная нераз-
борчивость женщины – свидетельство ее 
нечувствительности к себе. Обычно это 
характерно для тех, кто хочет почувство-
вать себя замеченной, любимой, значимой 
и кто недополучил этого в детстве от роди-
телей. Есть три показателя зрелой женской 
идентичности. Первый – самоуважение. 
Второй – умение заботиться, любить, про-
являть нежность. Третий – понимание 
своего тела, своих желаний. Если эти каче-
ства так и не сформировались, то женщи-
на может манипулировать мужчинами и 
самоутверждаться с помощью секса.

– Есть такое высказывание: «Если жен-
щина не захочет, то мужчина не вскочит». 
Согласны ли вы с тем, что измены часто 
провоцируются женщинами?

– Категорически нет. Подобные выска-
зывания – это попытка обвинить женщи-
ну, сделать ее ответственной за влечение 
мужчин. Взрослый ответственный мужчина 
контролирует свои импульсы и сам решает, 
с кем строить отношения, вступать в сексу-
альные связи, а с кем – нет.

– Чем можно объяснить тот факт, что 
супруги нередко изменяют с хорошо зна-
комыми: подружками жены, приятелями 
мужа?

– Мое мнение: прежде всего из-за лени, 
страха быть отвергнутым, низкой само-
оценки. Скажем, что-то в отношениях со 
своей половинкой перестало клеиться. Раз 
попробовал прояснить, второй – не выхо-
дит. И хочется в ком-то найти понимание, 
сочувствие. Искать где-то на стороне слож-
но, долго, затратно. Новые знакомства пуга-
ют: можно встретить отказ, нужно вклады-
ваться в «завоевание» партнера и прочее. 

А тут рядом симпатичная близкая подруга 
(друг) семьи, с кем можно «по-быстрому» 
найти понимание, поддержку, сочувствие. 
Побудить к подобному адюльтеру может и 
любопытство: как оно будет с ней (с ним)?

– О чем вам чаще всего приходится 
напоминать супругам, которые хотят 
сохранить отношения? Какие советы вы 
чаще всего даете для профилактики измен?

– Моя задача – помочь партнерам разо-
браться со своими чувствами, понять, кто 
чего хочет, можно ли восстановить отноше-
ния или лучше завершить их. Что касается 
укрепления семейных уз, то общие реко-
мендации просты. Нужно ценить, беречь 
друг друга, регулярно обновлять свои отно-
шения. Стараюсь донести до своих клиен-
тов: семья – это в первую очередь общение, 
честный разговор по душам. Если этого нет, 
если исчезают «спасибо» за приготовлен-
ный обед, восхищение успехами друг дру-
га, веселый смех, а всё сводится только к 
зарабатыванию денег и совместному быту, 
то из таких отношений, конечно, захочется 
убежать. С одной стороны, вступая в брак, 
нужно принимать неизбежность предсто-
ящих сложностей, тот факт, что придет-
ся столкнуться с неприятными чувствами, 
при необходимости жертвовать временем, 
деньгами, здоровьем. С другой стороны, 
для укрепления отношений, профилактики 
измен нужно поддерживать тот самый «эмо-
циональный контракт», вносить праздник 
в будни, формировать традиции семьи. И 
еще. Супругам очень важно помнить, что 
в семье они не только родители и работни-
ки, но по-прежнему остаются мужчиной и 
женщиной и им друг с другом должно быть 
интересно.

О а ОК О К .
«Алеся».

Почему люди изменяют? Надо ли 
признаваться в адюльтерах? В каких 
случаях с неверными партнёрами нужно 
расставаться, а в каких — прощать? 
Можно ли как-то защитить себя от  ̂
измен? Об этом Mb^pasroBtpH^aeM^
с семейным психологом, гештальт- 
терапевтом Ириной ПОПОВОЙ.

С И Г Н А Л
О Н Е Б Л А Г О П О Л У Ч И И

ОЛЬГА ПОКЛОНСКАЯ

ЕСТЬ ЛИ ПРАВО ХОДИТЬ НАЛЕВО?
—  В разных культурах и даже у разных лю
дей —  своё представление об изменах и своё 
отношение к ним, Для когото восхищение 
красивой женщиной (мужчиной), чаепитие и 
разговор с одноклассником воспринимаются 
как неверность. Что такое измена на взгляд 
психолога?
— Традиционно изменой считают сексуальную не-

верность. Но всё гораздо сложнее и глубже. Любимый 

человек — одна из важнейших опор в жизни. Мы 

испытываем к нему сильные чувства, привязываемся, 
хотим чувствовать себя защищёнными, значимыми и 

желанными. Брак обычно подразумевает заключение 

некого «эмоционального контракта» — мужчина и 

женщина в нём проясняют, что для них допустимо, а 

что — нет. Если пара на этапе создания семьи до-

говаривается о сохранении сексуальной верности, то 

физическая близость с другим партнёром, конечно, 

будет расцениваться как измена. Если партнёры до-

пускают наличие любовников, то тогда устраивать 

сцены ревности из-за связей на стороне не оправдан-

но. Некоторые женщины посещение мужем сайтов 

знакомств рассматривают как эмоциональную изме-

ну, демонстрацию того, что они неинтересны своему 

спутнику. Мужчина же может так самоутверждаться, 

«мстить» жене, например, за ту глухоту, нечуткость, 

которую она проявляет в отношениях с ним.

22

Порой корни измен в том, что 
люди не хотят признавать и 
решать проблемы в семье.

Сигнал о неблагополучии
о ему люд  зменяют  Надо л  пр знаваться в адюльтерах  В как х слу аях с неверным  партнерам  нужно 

расставаться, а в как х  про ать  ожно л  как то за т ть се я от змен  
 этом  разговор с семейным пс хологом, гештальт терапевтом Ириной ПОПОВОЙ.

Семья – это в первую очередь общение, честный разговор по душам. 
Если этого нет, если исчезают «спасибо» за приготовленный обед, 

восхищение успехами друг друга, веселый смех, а все сводится только 
к зарабатыванию денег и совместному быту, то из таких отношений, 

конечно, захочется убежать.

Если свою семейную жизнь 
человек считает вполне 

счастливой, то измену он может 
расценить как ошибку, слабость, 
на которую все имеют право и 
которая не стоит того, чтобы 

рушить многолетние отношения. 
Он боится потерять своего 

спутника, не хочет или не умеет 
прояснять конфликты. Но важно 

себя не обманывать!
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ПА-ЗА ЛЬН

«Дзень Волі – гэта вясна!»
КРЫЖАВАНКА

Па гарызанталі: 1.Вольнаму 
…, уратаванаму рай (прык.). 
5.Рэсурсы. 7.Народная назва 
Перуна, беларускага бога агню. 
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва 
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам 
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок 
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны 
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з 
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”. 
14.Робячы …, на дабро не надзейся 
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго 
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя 
ў адно цэлае тэксты, звесткі. 
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта 
…, гэта крык, што жыве Беларусь!” 
– з верша Я.Купалы “Гэта крык, 
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што 
і раскоша. 24.Заключэнне міру 
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі 
… капціць (прык.). 27.Рукапісная 
копія. 28.Вялікае марское судна. 

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна // 
Першыя … рассыпае” – з верша 
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі 
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша 
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх 
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць. 
// Свабодай карыстаюцца сачкомы, 
// Каб тых, хто мысліць, у астрог 
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі 
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.). 
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.). 
6.У каменным мяшку, а … вольная 
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб, 
галоўным была …” – Ул.Караткевіч. 
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад 
волі, назаўжды робіцца вязнем” 
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …, 
а песіміст – дзірку ад … (прык.). 
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча 
беларускага грамадска-палітычнага 
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці 

Беларусі. 19.“Змагацца за волю 
– …, // Змагацца за праўду – не 
страх” – з верша Л.Геніюш “Не 
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі 
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!” 
– з верша Н.Арсенневай “Малітва 
за Беларусь” (“Магутны Божа”). 
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі. 
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой. 
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло. 
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш. 
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне. 
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель. 
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край. 
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі. 
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца. 
23.Убор. 25.Эпас.

вон Ш.
г.Дзяржынск.
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Пакол к   р дакцы  няма маг ымасц  р ц нзавац   вяртац  нявыкарыстаныя мат рыялы  яна пак дае права ступац  
у перап ску за сабой. а iн ар ма цы  раз меш а ну   р к лам ных аб явах  р  дак цыя не ад каз вае. о гуц  дру ка вац ца 
ма т  ры я лы  у якiх пазiцыя а та ра  не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед ан не аб дзяр а най р г стра цы  сродку масавай 
н армацы  9  ад  студзеня 2010 г. выдадзена н ст рствам н армацы  спубл к  еларус  па с вед ан не аб 
дзяр а най р г стра цы  22  ад  са кав ка 2000 г. . Над ру ка ва на  друкарн  дзяр а нага прадпрыемства 
«Выдавецтва  « еларуск  ом друку». П 02330 10  ад 30.0 .200 . 220013  нск  пр т Незале насц  9 1. Падпiса
на  друк 1 .05.2020 у 1 .00. б м  друк. ар ку шы. ы ра   21 11 кз. а каз  152 .63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

а н  н

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

ра  р а   М н  в . н а  а. 
р на  т . а   . 

а н  а   .
.  

. .  

А МАТЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

а  Ы КО.

З  ПЕР Ы   В СНА

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

 мінулыя выхадныя 
славутай еларускай 
гімнастцы споўнілася 

 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладз м р Н В :
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
алоўны трэнер з орнай еларусі па веславанні на айдарках і каноэ распав ў 

Народнай Волі  пра тое, аму с ння не варта апускаць рукі .

Ф Т ОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Ад ыліся мат ы га тура эмпіянату еларусі 

па ут оле.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

 Ы.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
аханне, лю оў да еларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта еларусі ыгора арадул на.

КРЫЖАВАНКА

Па гарызанталі: 1.«… 
хараства, я верны ваш халоп, // 
Капрызаў Вашых неадступны 
лёкай» – з песні «… хараства» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка А.Камоцкага). 8.Японскае 
нацыянальнае адзенне. 
9.Раённая газета (разм.). 10.Для 
добрага ката і ў лютым … 
(прык.). 13.Калі зімой …, то 
летам раса (прыкм.). 14.«Зямлю 
бацькоў // Я так люблю, // 
Што ненавідзець // Маю … !» 
– з верша Р.Барадуліна «Зямля 
бацькоў». 15.«Пакуль каханая – 
// Сусвет перапаўняе . // А зне-
любее – засланяе …» – з верша 
«Кветкай цвіце…». 18.«За Вамі 
я ішоў на … зямлі // На выспу 
сноў, што звалася каханнем» 
– з верша «Вы мне жыццём і 
забыццём былі». 19.Люты-
бацюхна з зімы … збівае 
(прык.). 22.«Каб сам сабою стаў 
народ, // Пачуўшы … роднай 
мовы» – з верша «Роднаму 
слову». 23.«А … даганяла 
зіму; // Заяц скочыў у лужу 
блакіту» – з верша «Уцякала 
зіма ад вясны». 25.Мучны 
выраб, сімвал вясенняга соней-
ка. 29.Каханая, любая (разм.). 
31.«… не забаўка», «Ці пазя-
хае бегемот», «Кобра ў торбе» 
– зборнікі вершаў для дзяцей 
Р.Барадуліна. 32.Грамадскі 
дзеяч – выбітны аратар і 
публіцыст. 33.Тое, што набыта.

Па вертыкалі: 1.Імя 
маці Р.Барадуліна, якой ён 
прысвяціў шмат твораў. 
«Пакінула мне на зямлі 
// цяпло // … Андрэеўна, 
вогнепаклонніца» – з верша 
«Вогнепаклонніца». 2.Люты 
– … звярыных вяселляў 
(прык.). 3.«Разгарнуць твае 
чорныя … , // Цалаваць а 
паўночнай цішы» – з вер-
ша «Эрас і Псіхея» паэта, 
каталіцкага святара Казіміра 
Сваяка, які вёў набажэн-
ствы на беларускай мове і 
адчыняў на Астравеччыне 

беларускамоўныя школы; 
19 лютага – 130 гадоў з дня 
яго нараджэння. 4.Раздзел 
кнігі. 5.Яравая пшаніца 
(разм.). 6.«Бяліла … на світку 
Каліноўскаму // І ў сны 
Ўрублеўскага ты Нёманам 
плыла» – з верша Р.Барадуліна 
«Мая Бацькаўшчына». 
7.«Хай свеціцца імя тваё, 
Беларусь !» – з верша паэ-
та «… наступнасці». 11.«Ты 
– … , ты нашых краёў, // 
Арыстакратка кахання» – 
з верша «Арыстакратка». 
12.«… ад маці» – кніга вершаў 
паэта, у якой ён услаўляе 
тры святыні: Маці, Мову і 
Малітву. 16.Літаратурны твор 
алегарычнага зместу. 17.«І вы 
прыходзілі парою ў сны, // 
Далёкая, як … трапяткая» – з 
верша «Раманс». 20.Тое, што і 
ўзгорак. 21.«Жвірынкі лірыкі 
на дне // Ракі // Па імені …» 
– з верша «Жвірынкі лірыкі 
на дне». 24.«Дык шануй, 
беларус, сваю мову, – // Гэты 
… наш на вечныя годы» – 
з верша А.Гаруна «Ты, мой 
брат, каго завуць беларусам». 
26.Паданне пра якую-небудзь 
падзею. 27.«Хай беларус бела-

руса // Будзе любіць як бра-
та. // Светлая імем Ісуса // 
Наша крывіцкая …» – з вер-
ша Р.Барадуліна «Маленне за 
Беларусь». 28.«Помніць кож-
най масніцы спеў, // Кожны 
… у прыціхлай хаце» – з песні 
«Трэба дома бываць часцей» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка І.Лучанка). 30.«Ды калі ты 
не бязродны … – // Гавары са 
мной па-беларуску» – з вер-
ша Я.Янішчыц «Будзе слоту 
абвяшчаць прагноз».

Адказы на 
крыжаванку

Па гарызанталі: 1.Княгіня. 
8.Кімано. 9.Раёнка. 10.Сакавік. 
13.Іней. 14. Права. 15.Свет. 
18.Край. 19.Рогі. 22.Гукі. 
23.Вясна. 25.Блін. 29.Каханка. 
31.Азбука. 32.Трыбун. 
33.Здабыча.

Па вертыкалі: 1.Акуліна. 
2.Час. 3.Косы. 4.Глава. 
5.Ярка. 6.Лён. 7.Малітва. 
11.Беларуска. 12.Евангелле. 
16.Байка. 17.Зорка. 20.Пагорак. 
21.Жанчына. 24.Скарб. 26.Сказ. 
27.Хата. 28.Кут. 30.Сын.

вон Ш.
г.Дзяржынск.

МАЗАІКА

МАЗАІКА

Ізноў гульня…
эмпіянат еларусі па хакеі на траве працягнецца ў эрвені.
Як стала вядома, жаночае 

першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Пакол к   р дакцы  няма маг ымасц  р ц нзавац   вяртац  нявыкарыстаныя мат рыялы  яна пак дае права ступац  
у перап ску за сабой. а iн ар ма цы  раз меш а ну   р к лам ных аб явах  р  дак цыя не ад каз вае. о гуц  дру ка вац ца 
ма т  ры я лы  у якiх пазiцыя а та ра  не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед ан не аб дзяр а най р г стра цы  сродку масавай 
н армацы  9  ад  студзеня 2010 г. выдадзена н ст рствам н армацы  спубл к  еларус  па с вед ан не аб 
дзяр а най р г стра цы  22  ад  са кав ка 2000 г. . Над ру ка ва на   друкарн  дзяр а нага прадпрыемства «Выдавецтва  
« еларуск  ом друку». П 93 10  ад 30.0 .200 .  Пр т Незале насц  9 1  220013  г. нск. Падпiса на  друк 
10.0 .2020 у 1 .00. б м  друк. ар ку шы. ы ра   22 0 0 кз. а каз  250 .

ИЗ ПЕРВЫ  СТ Д О НАЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр П К

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

рацяг. а атак у  3 .
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
інскае хакейнае Дынама  дасягнула дамоўленасці а  падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

ладшего сына рона звестная елорусская актр са род ла о ень ыстро. а пол аса до его рожден я 
она е е со ралась в магаз н  на тусовку с друзьям   на роды не ыло даже намека!

Влад м р П Н В:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

знесмен  емп он м ра по сам о рассказал Народной Воле  о легендарном орце Александре едведе, 
о государстве  новн ках, о ж зн  после того, как пере олел коронав русом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

 Ы .
Фото: tribuna.com.

ЛЕ ІЯНЕРЫ

ЧАСТНАЯ ЖИЗНЬ

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

 Т .

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.
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Вось дык  
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе 
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў – 
Стывен Блумберг, які скраў 
больш за 23.000 рэдкіх кніг 
з 268 бібліятэк. Каб скласці 
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20 
мільёнаў долараў, Блумберг 
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён 
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і 
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца 

і грамадска-палітычны дзеяч 
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для 
школ” кірыліцай і лацінкай. 
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне, 
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс 
называецца класічным, 
або “тарашкевіцай”. З 1933 
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”. 
Гэты правапіс рэфармаваўся 
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы 
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17 
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14 
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў 
на год. Калі чалавек чытае, ён 
міргае менш, таму нашы вочы 
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2 
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры 
колер. Гэта можа быць па 
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае 
– прыдуманыя самастойна – 
імёны, ведаюць, як клічуць 
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым 
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
сть его нео ход мо в первой полов не дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным 
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в 
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая 
влияет на построение гормонов. Помимо прочего, 
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных 
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной 
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно 
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
А яш э напярэдадні ут ольныя спецыялісты і прадстаўнікі  гадалі  ці дапрацуе еларускі трэнер у армейскай камандзе да канца сезона

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў 
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара 
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў 
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое 
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч 
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у 
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі 
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго 
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам 
для новай порцыі крытыкі 
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так 
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка 
не спраўляецца са сваімі абавязкамі, 
гэта бачна, – заявіў футбольны агент 
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім 
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць? 
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага 
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст 
Васіль Уткін выказаўся пра 
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі 
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у 
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі, 
калі што, то адразу закручвае 
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная 
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з 
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у 
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі, 
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер 
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне 
з беларускім спецыялістам павінна 
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома: 
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па 
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія 
заваявалі Суперкубак Расіі і 
двойчы станавіліся сярэбранымі 
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.
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ЦІКАВА

ПОЛЕЗНО ЗНАТЬ РОМКОЕ ДЕЛО

У академика Александра Белецкого  
забрали полмиллиона долларов
Деньг  з ял  в доход государства по решен ю суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата 
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и 
ортопедии Александра Белецкого задержали 
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при 
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось 
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона 
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания», 
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению 
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины 
Зенькевич. – Следует отменить арест, 
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за 
взятки академику Белецкому полмиллиона 
долларов!» – такие заголовки моментально 
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры 
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались 

подробно прокомментировать данное дело, 
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого 
воспользоваться деньгами, которые суд 
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после 
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает 
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина КОКТЫШ.
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ПОЗДРАВЛЯЕМ

Памерла Эльжбета Радзівіл, князёўна аднаго  
з самых буйных і ўплывовых магнацкіх родаў у ВКЛ

 ліпеня на 1 м годзе жыцця памерла льж ета адзівіл у замужжы Тамашэўская , паведаміла Наша ніва  са спасылкай на яе сваяка ацея адзівіла.

То, что на ЦТ по белорусскому языку она 
получит сто баллов, выпускница Лицея БГУ 
Настя Савостенок чувствовала. С англий-
ским такой уверенности не было. «В то 
время, когда появились результаты по ино-
странному языку, мы с мамой и ее коллегами 
ехали играть в пейнтбол, – возвращается 
к тем событиям Анастасия. – Из-за волне-
ния зайти на сайт РИКЗ я боялась, поэто-
му протянула телефон маме: «Если будет 
плохо, скажешь». Она смотрит и говорит: 
«Сотка». В доли секунды к двум языковым 
максимумам девушка прибавила 100 баллов, 
которые дал ей диплом республиканской 
олимпиады по обществоведению, и 10,0 – 
балл аттестата (это тоже «сотка»). «У меня 
четыреста баллов», – от счастья закричала 
на весь салон Настя. Пассажиры стали ее 
поздравлять.

Это второй раз в истории вступитель-
ных кампаний в Беларуси, когда абитури-
ент набирает 400 баллов из 400 возможных, 
пишет zerkalo.io.

– Первую девушку, у которой было 400 
баллов, тоже Настя зовут, – неожиданно 
начинает нашу беседу Анастасия Савостенок. 
– Она поступила на ФМО (факультет между-
народных отношений БГУ. – Ред.), и я туда 
собираюсь.

Рекордсменку, о которой идет речь, 
зовут Анастасия Жовнерик, она из Пинска. 
Свой максимум девушка набрала в 2018-м. 
Анастасия Савостенок – самая успешная 
абитуриентка 2021-го – из Жлобина. Здесь, 
пока каникулы, она и отдыхает.

– Завтра мы с родителями поедем в уни-
верситет, – делится она планами на первый 
день подачи документов в вузы. – И хотя я 
точно знаю, что поступлю, не хочется тянуть 
до последнего. Подадим всё и будем спокойны.

Настя человек суперобщительный. Она 
этого и не скрывает. С ходу определяет себя 
как экстраверта, но тут же признается: два 
года, пока училась в Лицее БГУ и готовилась 
к ЦТ, на разговоры с другими людьми вре-
мени у нее было минимум.

– Поступление в лицей получилось очень 
неожиданным, – бодро начинает она свою 
историю. – Во втором полугодии девятого 
класса у меня начались проблемы с позво-
ночником, и мне посоветовали побыть в 
санаторной школе-интернате в Костюковке 
– это микрорайон в Гомеле. Осенью я пла-
нировала вернуться за парту в Жлобине, но 
девочки из моего класса захотели поступать 
в Гомельский областной лицей. Я решила 
тоже попробовать и даже съездила туда на 
День открытых дверей. Мне все понрави-
лось, но маме на работе подсказали при-
смотреться к Лицею БГУ. Мы прислушались. 
Я выбрала гуманитарный профиль. Сдала 
английский и обществоведение – и посту-
пила.

Поначалу учиться было непросто. 
Случалось, из-за «загрузки» ложилась и в 

два, и в три часа ночи. Но тяжелее всего 
оказалось другое: Минск – город большой, 
тогда еще чужой, и семья не рядом. Настя с 
мамой и бабушкой через каждые выходные 
ездили друг к другу. Одну неделю она к ним 
в Жлобин, другую – они к ней в столицу.

– Было непросто, но это того стоило. 
Образование, которое мне дали в лицее, я бы 
не получила нигде. Здесь особая атмосфера, 
учителя, ученики, – перечисляет Анастасия 
преимущества учебного заведения. – В 11-м 
классе, когда мы с одноклассниками пере-
знакомились и я пересмотрела свое отноше-
ние к учебе, стало легче.

– А что значит «пересмотрела»?
– В первую очередь сконцентрирова-

лась на тех предметах, которые нужны при 
поступлении, – просто объясняет собесед-
ница и, возможно, слегка лукавит. Ведь в 
аттестате у нее все «десятки», а дома золотая 
медаль.

«Чтобы подготовиться к ЦТ по 
белорусскому языку, хватило 

уроков, факультативов и 
домашних заданий»

Поступать Настя решила в БГУ на ФМО. 
Случилось это еще в 10-м классе. Только 
со специальностью определиться не мог-
ла. Сомневалась между «международными 
отношениями» и «международным правом». 
Остановилась на первом. В 2020 году про-
ходной балл на бюджет сюда был более 380. 
Абитуриентку это не испугало: наоборот, 
подсказало цель на ближайшие два года. 
Суть ее – набрать во время вступитель-
ной кампании максимум – 400 баллов. На 
вопрос, зачем настолько много, шутит: 
«Чтобы потом не волноваться».

На ЦТ предстояло сдавать обществове-

дение, иностранный, а также русский или 
белорусский язык по выбору. Мама предло-
жила обратиться к репетиторам, Настя отка-
залась. Во-первых, потому что знала: она и 
сама может себя организовать. Во-вторых, 
педагоги Лицея БГУ всегда помогут, если 
обратиться к ним с вопросом по предмету. 
И, в-третьих, ее соседки по комнате в обще-
житии тоже старались хорошо учиться. А 
это мотивировало.

– В 9-м классе, еще в Жлобине, когда мы 
на факультативах по белорусскому решали 
тесты, поняла: этот предмет для меня про-
ще, чем русский. Его и выбрала для тестиро-
вания, – поясняет Настя. – Чтобы подгото-
виться к ЦТ, мне хватило уроков, факульта-
тивов и домашних заданий.

К концу года, когда знаний по предме-
ту было уже немало, абитуриентка стала 
решать тесты. В среднем на каждый уходи-
ло минут 20. Ошибки если и случались, то 
минимальные, и в основном – из-за невни-
мательности.

В общем, за белорусский она не пере-
живала. А вот с иностранным все обстояло 
сложнее. Готовиться к ЦТ по английскому 
Настя стала в 10-м классе. Правда, все на тот 
момент шло как-то несистематизированно. 
Но через год структура самостоятельных 
занятий появилась.

– В лицее иностранный у меня был каждый 
день, плюс факультатив, – останавливается 
она на учебном расписании. – Что-то я учила 
сама, например предлоги. Плюс, прорешивая 
репетиционное тестирование, смотрела, где 
у меня ошибки, и потом больше внимания 
уделяла этим темам. Например, в первом РТ 
«накосячила» во временах, затем делала на них 
упражнения из разных книжек.

А еще абитуриентка проработала тесты 
во всех сборниках ЦТ по английскому начи-
ная с 2012 года. Трудилась немало, но ошиб-

ки случались. Это отдаляло от возможного 
максимума, расстраивало, однако опускать 
руки лицеистка даже и не думала. Тем более 
что на повестке было еще обществоведение. 
А здесь Настя готовилась не только к тестам, 
но и к олимпиаде.

– С 5-го по 9-й класс я участвовала в 
олимпиадах по английскому. В 10-м полу-
чилось так, что я попала в больницу и про-
пустила первый этап по этому предмету, 
– вводит в курс дела собеседница. – Но 
я такой человек, которому нужно успевать 
все и всегда, и я решила: раз сюда опоздала, 
попробую свои силы в обществоведении, где 
все еще продолжается.

Попытка оказалась удачной. 
Абитуриентка дошла до «республики», но 
из-за коронавируса для всех, кроме 11-класс-
ников, в 2020-м этот этап отменили. Настя 
решила довести начатое до конца пусть и 
через год. Иначе, шутит, она не могла. В ито-
ге взяла на «республике» диплом III степени. 
Случилось это еще в начале апреля. Награда 
позволяла поступить без ЦТ на ряд специ-
альностей. «Международные отношения» в 
этот список не входили, но это не стало 
проблемой. Девушка «обменяла» приз на 
100-балльный сертификат. Это был первый 
шаг к рекорду.

Несмотря на суперцель, на ЦТ Настя 
шла спокойно. А еще просила маму за нее 
молиться. Есть пословица, рассуждает 
выпускница, мол, перед смертью не нады-
шишься, а поэтому учить все в последний 
день бессмысленно. Лучше повторить то, что 
прошли.

– За день перед ЦТ по белорусскому я 
пролистала правила, посмотрела исключе-
ния и ошибки, которые делала (я их выпи-
сывала), – перечисляет она, как проводила 
сутки накануне важного испытания. – Перед 
английским обратила внимание на предло-
ги, фразовые глаголы и хорошо выспалась.

«Я не могу отдыхать, если знаю, 
что у меня сделано не все»

В Лицее БГУ Настя занималась много, 
но и на увлечение вокалом время оставляла. 
Поет она с детства, а еще играет на фортепи-
ано. Во время учебы старалась участвовать в 
концертах и сценках.

– Есть ребята, которые успевают и отлич-
но учиться, и развлекаться, но я не такой 
человек, – говорит она как есть. – Я не могу 
отдыхать, если знаю, что у меня сделано 
не все. А в 11-м классе «все сделано» быть 
не может: выучил уроки – нужно заняться 
ЦТ; порешал ЦТ – готовишься к экзаменам. 
Только после третьей четверти, когда уви-
дела, что до этого в четвертях у меня все 
«десятки», немного выдохнула. Подумала: 
даже если получу «девять», то за год все рав-
но выйдет максимум. Я стала чаще ходить 
на прогулки, могла пройтись по парку после 

занятий. Если честно, долгое время из-за 
того, что я много занималась, в Минске я не 
могла найти друзей. Но уже сейчас, летом, 
начала восстанавливать связи, знакомиться. 
Это круто и здорово.

– Считаешь, 400 баллов стоили того, 
чтобы так себя ограничивать?

– Да, сейчас передо мной открыты все 
двери, и я могу спокойно поступить на спе-
циальность, которую выбрала, – рассуждает 
Настя. – К тому же я такой человек: если 
поставила цель, то не отпущу себя, пока ее 
не достигну. В университете, думаю, будет 
проще. Готовиться к ЦТ уже не нужно, толь-
ко сессию хорошо сдавать.

– А когда все сдала и поняла, что в бли-
жайшее время больше учить уже ничего не 
придется, о чем подумала?

– Я не понимала, как жить без уроков, – 
смеется Настя и говорит, что этот момент 
стал для нее переломным. – Когда верну-
лась домой с последнего тестирования, села 
писать конспекты по обществоведению. 
Мама удивилась, предложила немного отдо-
хнуть. А я ей: «А это как?».

Оказалось, легко и просто. И Настя с этим 
справилась. Теперь она катается на роликах 
и на велосипеде, знакомится с классными 
людьми, а еще стала читать Агату Кристи.

– А то во время учебы сил хватало только 
на учебную литературу.

– Настя, а какая у тебя мечта? – спраши-
ваю у абитуриентки о планах на будущее.

– Я ее еще себе не придумала, – улыба-
ется девушка. – Родные говорят, что сейчас 
важно хорошо учиться, окончить универси-
тет с красным дипломом, пойти в магистра-
туру, написать кандидатскую.

– А тебе самой чего больше всего хочет-
ся?

– Побольше путешествовать, наслаждать-
ся природой, морем, узнавать много нового 
про культуры, традиции и обычаи других 
народов.

– Кстати, как думаешь, почему многие 
ребята, которые набирают огромные баллы 
во время вступительной кампании, как и ты, 
идут на ФМО? – чуть меняю тему.

– Это престижный факультет, где есть 
возможность получить профессию, которая 
позволяет путешествовать по миру и хоро-
шо зарабатывать. В идеале я мечтаю стать 
дипломатом. Мне кажется, это интересно и 
ответственно – представлять свою страну.

– Но ты ведь слышала шутку про ФМО: 
учиться тут классно, а потом найти про-
фессию по специальности, считай, невоз-
можно.

– Как говорит моя мама, прорвемся. Если 
к чему-то стремиться, участвовать в конфе-
ренциях, конкурсах, олимпиадах, то, думаю, 
тебя заметят – и работа найдется, – отвечает 
Настя, и по ее голосу понятно: в вузе, как и 
в лицее, сидеть сложа руки явно не собира-
ется.

400 из 400: что известно об абсолютной 
рекордсменке вступительной кампании-2021

РАЗВІТАННЕ

Эльжбета Радзівіл – князёўна, дачка перадапошняга 
гаспадара Нясвіжскага замка Альбрэхта Радзівіла і 
англічанкі Дораці Паркер Дыкан. Шлюб Альбрэхта 
Радзівіла з маці Эльжбеты быў нядоўгім, Эльжбета 
жыла з маці ў Парыжы і толькі часам адведвала бацьку 
ў Нясвіжы, апошні раз – у 1935 годзе.

У розныя часы Эльжбета Радзівіл жыла ў 
Швейцарыі, Партугаліі, Вялікабрытаніі, шмат 
гадоў у Францыі. Апошнія гады – у Варшаве. 
Упершыню яна наведала незалежную Беларусь у 
1993 годзе дзякуючы намаганням прафесара Адама 
Мальдзіса.

У маі 2009 года князёўна прыехала ў Беларусь разам 
з іншымі прадстаўнікамі роду Радзівілаў, падчас яко-
га Радзівілы пабывалі ў Нацыянальным гістарычным 
архіве Беларусі, Нацыянальнай бібліятэцы, 
Нацыянальным мастацкім музеі ў Мінску, а таксама ў 
Міры і Нясвіжы.

У ліпені 2009 года Эльжбета Радзівіл у суправаджэнні 
некалькіх прадстаўнікоў роду зноў наведала Нясвіж. 
Для яе Нясвіжскі палац быў домам.

“Гэта вялікая ганьба, што вы ў Беларусі не гаво-
рыце па беларуску... Я адмыслова прыслухоўваюся 

ўжо колькі дзён... Ведаеце, калі б нас не пагналі 
адсюль у 1939-м, я сёння размаўляла б па-беларуску. 
Бо мой бацька з нясвіжцамі размаўляў выключна 

па-беларуску”, – казала Эльжбета Радзівіл падчас 
прыезду ў Нясвіж у ліпені 2009-га.

“Яе бацька быў ардынатам нясвіжскім і клецкім, 

уладальнікам 85 тысяч гектараў зямлі. Ён прымаў у 
Нясвіжы двух кіраўнікоў Польшчы, прынца Манака, 
герцагаў і курфюрстаў. Яе прадзед вітаў у Нясвіжы 
імператара Вільгельма ІІ, яны палявалі разам пад 
Давыд-Гарадком, адкуль задаволены імператар 
павёз дадому трох забітых мядзведзяў і яшчэ колькі 
жывых медзведзянят”, – расказваў журналіст Глеб 
Лабадзенка.

Радзівілы – адзін з самых буйных і ўплывовых 
магнацкіх родаў у Вялікім Княстве Літоўскім у XVI–
XVIII стагоддзях. Радзівілы на ўсім працягу гісторыі 
Польшчы i Беларусi займалі вельмі высокае становішча 
ў дзяржаве. Валодаючы вялізнымі маёнткамі, яны 
будавалі крэпасці, трымалі рэгулярнае войска і 
карысталіся правамі ўдзельных князёў.

“Амаль сем стагоддзяў налічвае гісторыя роду. 
Агромністыя палацы ў дзевяці еўрапейскіх краінах. 
Роднасныя сувязі з многімі каралеўскімі родамі, больш 
за 45 сенатараў, канцлераў, ваяводаў, маршалкаў... 
Іх называюць некаранаванымі каралямі. Гэтая сям’я 
стала для Беларусі міфам магутнасці, заможнасці, 
непатапляльнасці і чараўніцтва”, – кажа пра род 
Радзівілаў культуролаг Вячаслаў Ракіцкі.
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